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TAXE P E R pU E GORIZIA

TA SSA  R ISC O SSA ITALY

naš uvodnik
» B u d , b u d , 

m orje A drijansko...«

Tlako se glasi prvi verz znane in lepe pesmi, ki so z njo 
primorski slovenski zbori vedno radi izpovedovali 
narodno zavest in domoljubna čustva našega človeka. 

Pesem, ki jo je skladatelj Anton Hajdrih prelil v epsko 
močno melodijo, poje o Jadranskem morju, ki je bilo nekoč 
slovansko. In če je bil v preteklosti prav Jadran tisti dejav
nik, ki je pomenil nekak simboličen mejnik slovenstva in 
slovanstva z latinskim oz. italijanskim svetom, je tak - poleg 
Soče in Alp - tudi danes ostal. Prav ob Jadranu teče obmejna 
mejna črta med Slovenijo in Italijo, ki si še sedaj ob njem 
krojita novo sožitje, zaenkrat še težko in negotovo.

V tem času se namreč spet začenja plaho obnavljati dialog 
med Rimom in Ljubljano, ki je že dalj časa obtičal na mrtvi 
točki. Znane polemike so v bližnji preteklosti botrovale 
poskusom za odpravljanje težav, nerazumevanja in sumniče 
nj v mladih slovensko-italijanskih odnosih. Če je obdobje 
Berlusconijeve vlade kazalo jasno nasprotovanje do sloven
skih predlogov in zahtev, seje sedaj pod Dinijevo vlado to le 
delno spremenilo. Ko je šlo za vprašanje vstopa Slovenije v 
Evropsko unijo oz. njenega zaenkrat pridruženega članstva, 
je bil italijanski »ne« kaj odločen in tesno povezan z zadevo 
nekdanje imovine istrskih beguncev. Izjava Peterle-Marti- 
no, podpisana v Ogleju pred kakim letom, je hotela korak 
naprej, vendar ni bilo takrat prav vse jasno. Obenem pa je 
ta povzročila odstop takratnega slovenskega zunanjega mi
nistra, ki pa je izzvenel kot nezaupnica slovenske vlade šefu 
slovenske diplomacije.

Kasneje je najprej šlo nekoliko bolje, oba nova zunanja 
ministra sta v začetku našla več skupnih elementov in to se 
je izkazalo tudi v odstranitvi italijanskega veta za pridruženo 
članstvo Slovenije Evropski uniji. Tudi tu se pa bistveno ni 
mnogo spremenilo, saj je bil med Brusljem in Ljubljano 
sporazum le parafiran, ne pa še podpisan. Danes kaže, da se 
nikomur ne mudi. Ko je sedaj slovenski zunanji minister 
Thaler dal vrsto izjav v zunanjepolitičnem odboru sloven
skega parlamenta, jih je Rim takoj napihnil in zunanja 
ministrica Agnellijeva je podčrtala, da Ljubljana vedno 
nekaj spreminja in obrača. Voditelj Nacionalnega zavezništva 
Fini pa je s tem v zvezi v Trstu dejal, da je Slovenija skrajno 
nezanesljiv partner. Na drugi strani je prav pred kakim 
dnem ameriški obrambni minister Perry med svojim obiskom 
v Ljubljani poudaril, da je Slovenija izpolnila vse pogoje za 
vstop v mednarodne organizme (posebej v NATO).

Pa še manjšinsko vprašanje. Izgleda, da se zadnji čas v 
Sloveniji govori o dvojnem tiru v pogajanjih z Rimom. Ločili 
naj bi od vprašanja begunske imovine problem slovenske 
manjšine v Italiji. Če je to le taktična ali metodična poteza, 
v redu; če pa naj to pomeni odlašanje v reševanju vprašanj 
Slovencev v Italiji in torej popuščanje Rimu, je to negativno 
in nesprejemljivo. Slovenci v deželi F-JK nočemo postati 
predmet barantanja med državama, kot se je to že dogajalo 
v prejšnjem jugoslovanskem režimu in njegovih kolebanjih 
v dvostranskih odnosih.

Začetek tega kratkega razmišljanja nas je popeljal po 
Jadranskem morju. Naj z njim tudi zaključim. Vloge Jadra
na se je že v prejšnjem stoletju močno zavedal eden od 
protagonistov italijanskega Risorgimenta, Giuseppe Mazzi
ni. V svojih Slovanskih pismih (Lettere slave) je res preroško 
pisal o pomenu prijateljskega sožitja ob Jadranu med Ita
lijani in Slovenci. Edino taka politika lahko prispeva k miru 
in sodelovanju med narodi, ki tu živijo .Da bi ta duh evrop
skega sodelovanja še zlasti danes zaživel - to je naša želja.

Andrej Bratuž

Papeževo enajsto pastoralno 
potovanje v Afriko

Sveti oče v 
teh dneh za

ključuje svoj 
p a s t o r a l n i  
obisk  na č r
nem kontinen
tu. To je  že 
njegovo enaj
sto potovanje v 
Afriko. Tokrat 
je obiskal Ka
merun, Južno 
Afriko (kjer je 
bil prv ič po 
svobodnih vo
litvah, na kate
rih so volili tudi 
črnci)v ter Ke
nijo. Že iz po
govora s 
časnikarji med 
poletom v Ka
merun je bilo 
videti, da ne gre 
v Afriko samo

Veliki molilec prosi za Afričane in Afriko, 
»novo Kristusovo domovino«

prebivalcem z 
v z k l i k o m :  
»Zahtevati mo
rate, da se vaše 
p r a v i c e  
spoštujejo!«

Papež se za
veda težav, ki 
so v Afriki, in 
je  zato odlo
čno nastop il 
pod geslom  
»Ex A fr  ica
lux!-lz Afrike 
prihaja luč!« Z 
le-tem se je na
vezal na 
papeža Pavla 
VI., ki je  ime
noval A friko 
»novo Kristu
sovo domovi
no«.

Papež se ni 
skrival za no-

na pastoralni obisk, ampak tudi zato, 
da bi razviti svet opozoril na krivice, 
ki se godijo črni celini, ki je med 
najrevnejšimi predeli sveta. Papež je 
med poletom ostro napadel razviti 
svet, ki je kriv za revščino v Afriki; 
obenem se ni izmikal obtožbam na 
račun Mednarodnega monetarnega 
sklada in velikih internacionalnih 
družb, ki črni kontinent in njegove 
prebivalce hudo izkoriščajo. »Jasno 
moramo povedati svetu, da je kriv za 
umiranje Afrike; vsi, od Mednarod
nega monetarnega sklada pa vse do 
raznih svetovnih organizacij, so krivi 
za propad Afrike. Veliko je treba še 
storiti za boljši razvoj Afrike, veliko 
je  še neizkoriščenih priložnosti. 
Afrika mora vedeti, da ima pred seboj 
prihodnost in da ni obsojena na smrt!« 
je dejal sveti oče in se obrnil k afriškim

benimi diplomatskimi besedami, ko 
je  obtožil razviti svet za revščino, 
lakoto in bolezni v Afriki. S prstom je 
pokazal na Mednarodni monetarni 
sklad in na svetovno banko, ki z ve
likanskimi posojili vsak dan bolj 
mečeta na kolena revne afriške države. 
Od bančnikov na Zahodu je zahteval, 
naj ne izkoriščajo posojil za lastno bo
gatitev; zahteval je še, naj gre pomoč 
revnim državam, »v katerih posamez
niki brez vsake morale in dvomov 
izkoriščajo revne sloje prebivalstva v 
sodelovanju s podkupljenimi krajevni
mi politiki in vladami.« Hkrati seje sveti 
oče obrnil na vernike v Afriki in od njih 
zahteval: »Prenehajte s sovraštvom, ki v 
Afriki uničuje toliko narodov! Spravite 
se z Bogom, da se boste lahko spravili s 
sosedi in drugimi narodi in bo lahko 
zavladal mir!« (dalje na 2. strani)

Dvojezičnost; zahteve in doslednost
Dvojezičnost, kar se da razširjena v javnem življenju na vsem manjšinskem 

proštom, je ena izmed temeljnih točk naših teženj, zahtev in pričakovanj, 
ker smo praktično dvojezičnost vedno uživali v zgodovinskih časih, 
ker dviga raven naše prisotnosti, sedanje in pretekle, 
ker zagotavlja naše individualne pravice, 
ker nam daje zavest o dejanski enakosti pred državo 
in krepi naš občutek identitete.

Še bi lahko našli kak argument, da bi utemeljili naše zahteve po dvojezičnosti, 
načelni in operativni, npr. povečanje možnosti zaposlitve za naše ljudi, toda naj bo 
načelnih vzrokov dovolj. To, da zahtevamo dvojezičnost, zahteva od nas tudi 
doslednost, da dvojezičnost izvajamo in uresničujemo, kjerkoli je to možno in 
predvsem tam, kjer je odvisna od nas.

Na upravnem področju v javnem življenju: slovenske občine bi morale med seboj 
občevati izključno v slovenščini, italijansko besedilo pa bi moralo biti prevod 
slovenskega originala. Če se to bije s pravilniki, bi morali težiti za tem, da to 
dosežemo. Zanesljivo vemo, da se to ne dogaja.

V javnih ustanovah, npr. na šolah, bi moral biti poslovalni in občevalni jezik 
izključno slovenščina. Dogaja se, da se zaradi prevajalskih težav slovenščina opušča 
celo pri nekaterih zapisnikih. Tu igrajo odločilno vlogo naši ravnatelji. Lenoba je na 
tem mestu vredna vse obsodbe.

Dijakom je treba dati na razpolago slovenske učbenike in pomožna sredstva. Če 
nimamo dovolj dobrih izvirnikov ali če učne knjige iz Slovenije ne ustrezajo (dostikrat 
so zares revne zaradi svoje socialistične vneme, da vse skrčijo, »kondenzirajo« v gole 
podatke brez razlage), moramo poskrbeti za nove, izvirne knjige ali pa za dobre 
prevode, ne pa da se zatekamo k italijanskim.Potem pa izgubljamo čas v iskanju novih 
tekstov in prerekanju pri izbiri. Če so javna sredstva prenizka za spodobne honoraije, 
si izmislimo sklad iz sredstev, ki jih dobivamo za kulturo, ali pa kot pomoč iz Slovenije 
za to, da v doglednem času dveh-treh let dobimo vse, zares vse potrebne tekste.

V našem zasebnem življenju, ki je obrnjeno navzven, to se pravi v trgovinah, 
skladiščih, obrtnih delavnicah, reklamnih napisih, ki so povečini namenjeni 
prav dvojezičnemu prebivalstvu ali Slovencem z druge strani meje, moramo 
dosledno uveljaviti dvojezičnost, v nasprotnem primeru smo izpostavljeni 
očitku, da sami ne znamo skrbeti za uresničevanje svojih pravic. Posebno velja 
to za ustanove, kot so naše zadruge, ki se celo potegujejo za finančno pomoč iz 
Slovenije. Zgled nam dajejo Južni Tirolci.

A. M. Slomšek,
pastir sed
T / nedeljo, 24. septembra, obhaja
V slovenska Cerkev Slomškovo ne

deljo, kajti prav na ta dan l. 1862 je  
Slomšek odšel k Bogu. Pisatelj Alojz 
Rebula je  napisal Slomškov življenjepis 
z naslovom Pastir prihodnosti. Toda 
Slomšek je  tudi pastir sedanjosti, pa 
stir sedanje Cerkve med Slovenci 
doma, v zamejstvu in zdomstvu.

Vzet je  bil iz ljudstva za ljudstvo v' 
tem, kar se nanaša na Boga; vzet iz 
slovenske družine v Ponikvi na Štajer
skem za slovensko ljudstvo ne samo v 
svoji škofiji, temveč za vse ostale 
rojake. Ni se namreč čutil Štajerca, 
temveč najprej Slovenca. To je  poka
zal tudi s tem, da je  kot spiritual v 
Celovcu ob poletnih počitnicah pre
potoval vse slovenske pokrajine; bil 
je  tudi v Vidmu in Ogleju, kamor ga je  
pospremil goriški kanonik Valentin 
Stanič. Nemški liberalci so mu očitali 
slovenstvo; Slomšek pa je  na te očitke 
odgovorit: »Mene to očitanje ne moti. 
Tisti, ki me sodi, je  Gospod. Slo
venka me je rodila, Slovenka me je 
dojila, naj me slovenščina tudi 
hvaležnega sina ima.« Živel je  sicer 
tudi med Nemci tako na Štajerskem 
kot v Šent Andražu in Celovcu; radje  
pridiga! po nemško, a še rajši po 
slovensko slovenskim ljudem.

Bil je  vzet iz ljudstva kot dušni 
pastir za ljudstvo. Ponujali so mu, naj 
gre na višje šole na Dunaj, a odklonil 
je  in ostal kaplan, kasneje župnik in 
kanonik, nazadnje pa škof.

Kot dušnemu pastirju mu je  bil po 
sebno pri srcu blagor neumrljivih duš. 
Temu blagru je  posvetil vse svoje delo 
v' spovednici, na prižnici, v šoli in tudi 
s pisano ter tiskano besedo. Časi, v 
katerih je  živet, so bili prežeti zjanze- 
nizmom in jožefmizmom. Janzenizem 
je  s svojo strogostjo odvračal vernike 
od zakramentov, jožefinizem pa je  iz 
dušnih pastirjev delal predvsem urad
nike. O kaplanu Slomšku piše Rebula: 
»Rojen dušni pastir je  ves med ol
tarjem, prižnico, spovednico in šolo.« 
Takšen je  ostal vse življenje, tudi kot 
škof. Dodali bi lahko še to: »Božje 
kraljestvo je  širil tudi s pisano besedo. 
Za otroke v nedeljski šoli je  sestavil in 
izdal šolski pri ročni kBhižck in Nežica 
v nedeljski šoli. kije  doživel tri pona
tise in so ga naročili celo iz Petrogra
da. Za starejše ljudi si je  zamislil več 
knjig, med njimi tudiDroburuce. Pred
stavil jo  je  tako: »Cilj te letne knjige je  
medsebojno posredovanje takšnih se
stavkov, ki so primerni za versko-mo- 
ralno izobrazbo ljudstva in vzgojo mla
dine.« A še bolj kot z Drobtinicami je  
Slomšek segel na področje tiskane 
besede tedaj, ko si je  skupaj z drugimi 
zamislil in omogočiI ustanovitev po
sebne družbe za izdajanje dobrih knjig; 
družba je  pozneje  dobila  ime 
Mohorjeva družba. Če bi živel danes, 
bi gotovo segel po radiu in televiziji.

Slomškova podoba bi bila okrnjena, 
če bi ne omenili njegove povezanosti s 
Kristusovo vesoljno Cerkvijo. Pred 
očmi ni imel samo svojih vernikov v 
škofiji, marveč tudi vesoljno Cerkev in 
njeno poslanstvo po vsem svetu. Bolel 
ga je  razkol v Cerkvi in v ta namen je  
za zedinjenje z vzhodnimi kristjani 
ustanovil posebno bratovščino, ki je  
pozneje dobila ime Apostolstvo .vv. 
Cirila in Metoda za zedinjenje kristja
nov. (dalje na 2. strani)
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Papež sklical posvet 
z vsemi škofi na ozemlju 

bivše Jugoslavije
Papež Janez Pavel II. ne pozna počitka. Takoj po srečanju z 

mladimi v Loretu in tik pred odhodom v Afriko na svoje 77. 
potovanje po sv e tu je  sklical tiskovno konferenco, na kateri je  
svetu napovedal srečanje z vsemi škofi na ozemlju nekdanje 
Jugoslavije. Srečanje naj bi bilo 17. oktobra letos. Cilj srečanja 
naj bi bil predvsem ta, da bi krajevne Cerkve v bivši Jugoslaviji 
pomagale premagovati prehude nacionalizme in posledice, ki 
jih ti nacionalizmi s seboj prinašajo. Papež j e dejal: »V Rim sem 
poklical vse škofe iz Hrvaške, Makedonije, Bosne in Hercego
vine, iz Jugoslovanske federacije in Slovenije. Z njimi se bom 
pogovarjal o tem, kako bi na tem ozemlju čimprej vzpostavili 
trajen mir in kako bi hkrati nudili karnajveč pomoči potrebnim, 
ki pomoč nujno morajo prejeti, ker so žrtve vojne.«

NaobmočjunekdanjeJugoslavijejeokrogtridesetškofov;med 
temi je  največ Hrvatov in Slovencev. Ko se je  papež spominjal 
vojne v Bosni, je  dejal: »Veliko ljudi na tem območju še vedno zelo 
trpi. Vsi si zelo želimo, da bi mirovni pogovori, ki so sedaj v teku, 
obrodili dolgotrajen mir. Vemo, kako težko je zgraditi mir na 
trdnih in pravičnih temeljih. Zavzetost za dosego miru zahteva od 
vseh udeleženih v vojni velike napore in ne samo spoštovanje 
človekovih pravic in pravične vrnitve vseh beguncev na svoje 
domove, ampak - in predvsem - odpuščanje in prošnjo za 
odpuščanje ter končno spravo. Katoliška Cerkev, ki sledi Kristu
sovemu nauku, bo podprla pobudo vsakogar, ki se bori za mir.« 
Papež se zaveda, daje v bivši Jugoslaviji sedaj v igri vse tisto, za 
kar se je  v svojem življenju najbolj boril: gre za odnose z 
muslimanskimi verniki in s pravoslavnimi Cerkvami, nenazadnje 
pa tudi za odnose med državami, ki so nastale na pogorišču 
komunizma, katerega je  prav papež Janez Pavel II. pomagal 
požgati. Ker ga za sedaj še ne pustijo na obisk v Sarajevo in v 
Beograd, se je  odločil poklicati k sebi vse škofe, da bi tako pokazal 
svetu, kako so mu pri srcu Bosna in vse države, ki so nastale na 
ozemlju bivše Jugoslavije. Papež si želi njihovo bodočnost »v 
znamenju sprave in odpuščanja«.

Duhovna obnova za žene
Kot napovedano, je bila v nedeljo, 10. septembra, v Zavodu 

sv. Družine celodnevna duhovna obnova za dmžbenice in žene.
Vodil jo je misijonar z Mirenskega Grada g. Stanko Boljka. Za 

sabo ima dolgoletno izkušnjo ljudskih misijonov, zato mu je 
toliko lažje razumeti dušo starejših žen in mater. To je izpričal 
tudi v nedeljo, tako da so bile udeleženke nadvse zadovoljne z 
obnovo. Za taka srečanja je zelo primeren tudi Zavod sv. Družine 
sredi zelenja in cvetja. Zahvaliti se je treba tudi šolskim sestram, 
ki s sestrsko prizadevnostjo vedno skrbijo za goste; škoda, da le- 
teh ni bilo še več. K.H.

Anton Martin Slomšek, 
pastir sedanjosti

(s I. strani)
Pri srcu so mu 

bili tudi misijo
ni; povezan je  
bil s Friderikom 
Barago. Le-ta 
p iše  v d n ev
niku: »1854,
28. marca. Iz 
L ju b lja n e  v 
Celje, 29. v Št.
Andraž kpreča- 
stitemu knezo- 
ško fu  S lo m 
šku.« Slomšek 
tega misijonarja gotovo  
samo prijazno sprejel, temveč 
prav gotovo tudi bogato obda
ril, dodaja Rebula.

In še povezanost in vdanost 
Kristusovi Cerkvi in sv. očetu 
Piju IX. Za Cerkev so bili v Ita
liji težki časi, saj smo bili na 
višku Risorgimenta, t.j. bojev 
za zedinjenje Italije, v časih, ki 
so bili posebno strupeni do 
papeža in njegove države. Zato 
je  v več pastoralnih pismih go
voril o papežu in Cerkvi. Leta 
1862 se je  odločil za obisk »ad 
limina«, za srečanje s papežem.

m

Ni se sicer več 
čutil pri polnem 
zdravju, a je  šel. 
Ko se je  vrnil, je  
izdal posebno 
pa stirsko  p i 
smo, v katerem 
posebej p iše: 
»Očividno sem 
se prepričal, da 
je  sveta rimsko
katoliška Cer
kev edino pra
va Cerkev žive
ga Boga, steber 

in trdnost resnice, kakor jo  sv. 
Pavel imenuje.«

Že ta bežn i vpogled  v 
Slom škovo dejavnost nam  
priča, da je  Slomšek res dušni 
pastir tudi za sedanje čase. In 
kakor je  ob vrnitvi od obiska 
pri sv. očetu zapisal, kako ga je  
ta utrdil v veri v Kristusovo 
Cerkev, tako naj tudi obisk Ja
neza Pavla II. prihodnje leto 
utrdi nas Slovence v veri, ki se 
je  včasih komunističnega enou
mja v srcih premnogih rojakov 
tako omajala.

K. Humar

Apostolsko pismo
»Ecclesia in Africa«

25. navadna nedelja

Za poštenost v medčloveških odnosih
Če pozorno prisluhnemo 

današn ji božji besed i, 
začutimo, kakoje življenjska 
ali aktualna, kako posega na 
vsa področja človeškega 
življenja in ne sme biti ujeta 
le med stene cerkve. Več kot 
štiri desetletja po vojni so 
slovenskim ljudem naši vsi
ljeni oblastniki vcepljali 
prepričanje, da je  vera »za
sebna zadeva,« ki se sme 
kazati le v cerkvi ali kvečjemu 
- pa še to bolj naskrivaj - v 
krogu družine; v javnosti pa 
nima kaj iskati. Če pogleda
mo okoli sebe, pa tudi sami 
vase, bomo videli, da je  to 
mnogim ljudem, ki so po 
imenu sicer kristjani, prešlo 
v meso in kri. Tudi danes, ko 
so se razmere vendarle bi
stveno spremenile, si mnogi 
ne upajo pokazati svoje vere 
v javnosti. Zlasti ne tako, da 
bi pri poklicnem delu in v 
medčloveških odnosih rav
nali bistveno drugače kot ti
sti, ki nimajo vere in ki za 
Boga sploh niso slišali.

Prerok Amos je  najstarejši 
prerok-pisatelj stare zaveze.

Silvester Cuk
Svojo preroško službo je  oprav
ljal v letih od 780 do 740 pred 
Kristusom, in sicer v severnem 
ali Izraelovem kraljestvu v Pa
lestini. V Izraelu je tedaj vladal 
zelo sposoben kralj Jeroboam 
II. Ob času njegovega vladanja 
je bilo v deželi veliko blago
stanje. Življenjski standard - bi 
rekli danes - je  rastel, po drugi 
strani pa so rastle tudi krivice, 
kajti ljudje so bili že takrat prav 
takšni, kakršni so danes: več ko 
so imeli, več so hoteli nagrabiti, 
naraščala sta sebičnost in poh
lep po imetju, uživanju in 
razkošju. Pojavile so se ogrom
ne gospodarske in socialne 
razlike - kot marsikje tudi da
nes. Mimo lahko rečemo: pov
sod tam, kjer ljudje hočejo vse 
urejati posvoji volji in poželenju, 
Bogu pa ne pustijo blizu. Na
stajala sta dva sloja: samopašni 
bogataši in izkoriščan i, 
nezaščiteni mali ljudje. Tedaj je 
Amos začutil, da se v njem 
prebuja»božji lev« in po božjem 
navdihu je  zarjovel proti tem 
krivicam, ki so bile v očitnem 
nasprotju s sinajsko zavezo. Ko 
je Bog po Mojzesu sklenil »po-

Molili so za duhovne poklice
S l o v e n c i  m o l i l i  n a  t r e h  b o ž j i h  p o t e h

Sobota, 9. septembra, je bila v Sloveniji na poseben način posvečena 
molitvi za duhovne poklice. Verniki so se skupaj z dušnimi pastiiji in 
škofi zbrali na treh glavnih Marijinih božjih poteh v Sloveniji (Sveta 
gora, Brezje, Ptujska gora). Na Sveti gori so napolnili baziliko in s 
škofom Pirihom, številnimi duhovniki, redovniki in redovnicami 
molili za nove duhovne poklice, tako moške kot ženske, saj so oboji 
nujno potrebni za duhovno rast božjega ljudstva.
V l o g a  š k o f i j s k i h  g i m n a z i j  

Veliko upanje za nove poklice in krščanske laike so škofijske 
gimnazije, kot so v Želimljah pod vodstvom salezijancev, zavod 
sv. Stanislava v Šentvidu nad Ljubljano in škofijsko malo 
semenišče v Vipavi za koprsko škofijo. To semenišče je sedaj 
škofijska gimnazija, ki sprejema fante in dekleta. Kot škofijska 
gimnazija samo za semeniščnike je bilo odprto 1. 1952 in so v 
njem študirali tudi fantje iz ljubljanske škofije. Do letos je izšlo 
iz tega zavoda nad 200 novih mašnikov. Letos je na tej gimnaziji 
vpisanih 110 dijakov. Sprejeli bi jih še več, ko bi imeli večje 
prostore. Prav zaradi tega so začeli graditi prizidek za nove 
šolske prostore in telovadnico. Zapisali so: Škojijska gimnazija 
je  odprta vsem mladim za dobro vzgojo in izobrazbo. K.H.

Mati božja 
roma 

po Franciji
V Franciji so na mali šm a

ren začeli s posebnim  ro
m anjem  M atere božje, ki bo 
zajelo vse župnije (nad 36 
tisoč). Na 108 avtom obilov 
so naložili prav toliko raznih 
M arijinih podob in kipov, ki 
bodo v dveh letih romali po 
celi Franciji. Vozila je  dalo 
na razpolago podjetje Peu
geot.

Na posebnem  vozu bo tudi 
kopija Kristusovega m rtva
škega prta iz Turina.Zamenjava
p ri jezu itih

Goriški in tržaški 
predstojnik se za

menjata
Predstojnik jezu itov  v Gori

ci p. G inoDalla Vecchiasebo  
v nedeljo, 24. septembra, p o 
slovil od Gorice, kjer opravlja 
svojo službo od leta 1987, in 
pojde za predstojnika v Trst. 
Na njegovo mesto bo prišel p. 
Enrico M ariotti iz Trsta.

godbo« s svojim izvoljenim 
ljudstvom, mu je  dal čisto 
ja sn a  naročila , naj v 
medčloveških odnosih ved
no in povsod vlada pravičnost. 
S to zapovedjoje hotel zaščititi 
zlasti tujce, sirote in vdove.

S ocialne k riv ice so s 
stališča Mojzesovoe posta
ve pro tiverske in proti- 
državne. Kaj naj rečemo o 
njih šele v luči Jezusove za
povedi ljubezni, kjer je  lju
bezen do bližnjega presku
sni kamen naše ljubezni do 
Boga? Kdor nima srca za 
so č lo v ek a , si ne sm e 
domišljati, da je  božji prija
telj ! »Nepoznani vas,«pravi 
Jezus. »Proč od mene vsi, ki 
ste delali krivico!« Krivice, 
ki jih počenjamo, so navad
no drobne, vsakdanje, zato 
nam jih ponavadi vestniti ne 
očita. Jezus nas na to opo
zarja, zato v današnji zgodbi 
o krivičnem oskrbniku pra
vi: »K dor je  zanesljiv v 
najmanjši reči, bo zanesljiv 
tudi v veliki; kdor pa je 
nepošten v najmanjši, bo 
nepošten tudi v veliki.«

(s I. strani)

V mestu Yaounde' v Kame
runu je  papež podpisal izred
no pomemben dokument, ki 
so ga izdelali afriški školje na 
svo ji s in o d i, ki se sedaj 
zaključuje, začela pa se je  v 
Rimu 8. maja lanskega leta, 
ko so se v večnem mestu use
dli za mizo vsi afriški škofje in 
se štiri tedne pogovarjali, 
kakšna naj bo Cerkev v Afriki 
in v katero smer naj se razvija. 
Dokument-apostolsko pismo 
»Ecclesia in Africa« je  izred
no važnega pomena za afriško 
Cerkev, saj je  v njem začrtana 
tudi evangelizacija Afrike. V 
dokumentu so obravnavane 
težave afriške Cerkve. Važen 
pa je  tudi zato, ker afriški 
celini nakazuje pot v prihod
nost, ki je  polna upanja. Do
kument se posebej ustavlja pri 
tako imenovani inkulturaciji 
krščanstva na afriških tleh, kjer 
se mora krščanstvo vrasti v 
a f r išk o  k u ltu ro  in vze ti 
najboljše lastnosti le-te, kul
tu ro  pa o p le m e n ititi  s 
k ršč an sk im  e to so m  in 
krščanskim življenjem. N a
dalje dokum ent obravnava 
vlogo ženske in moškega, ki 
morata biti enakopravna. Po
udarja tudi nenadomestljivo 
vlogo družine v današn ji 
družbi v Afriki. Dokument 
poziva vse kristjane v Afriki k 
evangelizaciji pred tretjim  
tisočletjem. Posebno pogla
vje dokumenta je  posvečeno 
pravici in miru, ki sta tem elj
nega pom ena za današnjo 
Afriko. Zavzema se za pot v 
pluralno demokracijo in za 
sv o b o d o  v vseh a frišk ih  
državah; obenem poudarja tudi

socialno vlogo C erkve in 
zahteva mednarodno solidar
nost z revn im i a frišk im i 
državami in ljudmi. V tem 
apostolskem pismu, ki hoče v 
Afričanih vzbuditi upanje v 
novo življenje, je  veliko go
vora tudi o strašni kugi našega 
stoletja-AIDS-u, o beguncih, 
v o jn ah  in p re p ro d a ja n ju  
orožja; obenem pa se papež 
zav zem a  tud i za m lad e  
Afričane, katerim  moramo 
skupno dati neko boljšo priho
dnost. Od mednarodnih bank 
papež naravnost zahteva, naj 
zmanjšajo bančni pritisk na že 
itak revno Afriko. Na koncu 
vzpodbudnega apostolskega 
pisma »Ecclesia in Africa« 
vabi vse A fričane, naj se 
krščansko pripravijo na tretje 
tisočletje.

Po apostolskem obisku Ka
meruna se je  papež ustavil še 
v Južni Afriki, kjer je  pohvalil 
sedanje iskanje sožitja med 
različnimi narodi in rasami, v 
Keniji, kjerje posredno pozval 
predsednika-tirana države, naj 
spoštuje človeške pravice in 
osebno svobodo vsakogar.

Ta dok u m en t-ap o sto lsk o  
pism o - pa je  gotovo najpo
m em b n ejš i za b o d o čn o st 
a frišk e  C erkve in A frike 
sam e. Povsod je  naletel na 
zelo dober sprejem ; sam o 
predstavn ik i islam a v K e
niji so se o njem  zelo trdo 
iz ra z i l i ,  češ da se ho če  
kato liška C erkev v A friki 
p reveč razširiti. To je  za 
fundam entalistično  m usli
m ansko vero izpoved  v K e
niji razum ljivo, saj ima v tej 
državi komaj šest odstotkov 
vernikov.

KardinalMartini: 
Etika ni dovolj, moramo se 

vrniti k Bogu
M ilanski kardinal Martini, 

ki je  znan zaradi svoje odpr
tosti problem om  sodobnega 
sveta in kulture, je  s svojim 
zadnjim  pastirskim  pismom 
presenetil sogovornike, ki si 
niso pričakovali take ostrine. 
V bistvu gre za zelo radikalen 
odgovorkriziciv ilnedružbe, 
ki nas ima v kleščah. Ker gre 
za splošno krizo, ki ni omejena 
samo na razviti del italijan
ske družbe, je  kardinalovo 
sporočilo koristno tudi za nas, 
ker ga lahko razum em o kot 
alternativo za propad ideolo
gij, ki je  pustil hudo praznino 
in botruje širjenju novega po
ganstva. Kardinal vabi ljudi, 
p o sa m e z n ik e  in c e lo tn o  
družbo, vernike in nevernike, 
naj prisluhnejo večnim vred
notam, upanju in perspekti
vam, ki lahko dajo smisel 
tudi našim človeškim  potre
bam. Kardinal Martini pred
laga, naj bi se vrnili k Bogu in 
ga znova postavili v središče. 
M oramo si še naprej postav
ljati ključna vprašanja, ki za

devajo naše življenje, in si 
ustvariti osebno pot vere, ki 
ne bo brez »svetega nemira«, 
skratka, pustiti moramo, da 
nas Bog »preseneti«. Marti- 
nijevo pastirsko pismo pozi
va k spremembi miselnosti in 
vabi človeka k sprejemanju 
Boga, ki nudi udobno in var
no zatočišče.

Kardinal tudi opozarja pred 
varljivim iskanjem zemskega 
uspeha v cerkvi, pred »štetjem 
vernikov in sadov«. »Bogva- 
ruj, če bi se omejil na Cerkev 
kot družbo pravičnih in popol
nih,« trdi izzivalno in dregne 
tudi v tradicionalne kroge, ki 
s svojimi obredi, molitvami in 
gestami iščej o gotovost i n k lj uč 
za reševanje vseh verskih in 
pastoralnih vprašanj. Kardi
nal M artini vabi tudi politike, 
naj iščejo navdiha v transcen
denci, ker »etika ni dovolj. 
Zakoni ne spremenijo človeka 
v njegovem srcu in ga ne pri
pravijo do tega, da bi spoštoval 
svoje dolžnosti.«

-S
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Politično dogajanje že podrejeno volilnim ciljem strank
Slovenska javnost je z zado

voljstvom sprejela izjave 
ameriškega obrambnega mini
stra Perryja, ki jih je dal med 
svojim obiskom v naši državi 
prejšnjo soboto in nedeljo. Po 
njegovem smo najbolj uspešni 
med vsemi srednjeevropskimi 
in vzhodnimi državami pri 
vključevanju v demokracijo in 
tržno gospodarstvo. Zaradi tega 
Slovenija postaja zanimiva tudi 
za Združene države Amerike.

Medtem pa se na državnem 
prizorišču marsikaj dogaja. 
Predvsem je očitno, da stranke 
v svojem delovanju že upo
števajo predvolilni čas, čeprav 
so nove državnozborske voli
tve napovedane šele za konec 
leta 1996. Državni zbor do te
daj najbrž ne bo obravnaval 
zadev, ki bi lahko poslabšale 
ugled posameznih političnih 
strank. Ker pa življenje ni ne
gibno, se bodo morale politične 
stranke vendarle opredeliti do 
aktualnih vprašanj, kot so de
nimo vračanje gozdov in dru
gih neprem ičnin Cerkvi, 
splošni otroški dodatek, 
podaljšanje porodniškega do
pusta na tri leta, spremembe v 
pokojninski zakonodaji, zako
ni s področja vzgoje in 
izobraževanja ter odprave kri
vic, zadanih žrtvam medvoj
nih in povojnih dogodkov. Po

memben verski - a tudi 
politični - dogodek bo obisk 
papeža, ki se bo ujemal (seve
da le po naključju) z volilnim 
obdobjem.

Kar zadeva tekočo politiko, 
je  bil v teh dneh zagotovo 
najpomembnejši dogodek na
stop Kučana pred parlamentar
no komisijo, ki preučuje 
politično odgovornost posa
meznih nosilcev javnih funkcij 
- za aretacije, obsodbe in 
izvršitev obsodb proti Janezu 
Janši, Ivanu Borštnerju, Davi
du Tasiču in Franciju Zavrlu. 
Ob izročitvi vabila Kučana je 
bilo nekaj različnih mnenj o tem, 
ali naj predsednik države na
stopi pred komisijo državnega 
zbora kot priča ali kot preisko
valec. Vendar njegov status 
pred komisijo ni najbolj po
memben. Za Slovence je bistve
nega pomena nekaj drugega, 
namreč, ali so Kučan in drugo 
mogočniki prejšnje oblasti spo
dbudili, omogočili in odobra
vali aretacijo Janše in njegovih 
treh sodelavcev, oz. povzročili 
celotno t.i. afero JBTZ zaradi 
tega, da bi bodisi ovirali ali pa 
preprečili osamosvojitev in raz
glasitev neodvisnosti Slovenije.
V Sloveniji se namreč še zme
raj soočata dve tezi. Po eni naj 
bi zlasti Janša imel največje za
sluge tedanje partije in oblasti,

da sta se odločno postavili pro
ti Beogradu in nasploh 
komunističnemu vrhu bivše 
Jugoslavije.

Zagotovo je znak in dokaz 
uveljavljanja demokracije v 
Sloveniji, o čemer je govoril 
ameriški obrambni minister, 
tudi to, da je predsednik repu
blike moral priti pred preisko
valno komisijo in ji pojasniti 
svoja ravnanja o aferi JBTZ. 
Pričanja ali zasliševanja - za 
nekdanjega notranjega mini
stra Tomaža Ertla je  bil že 
določen datum, Stane Dolanc 
pa naj bi menda tudi kmalu 
prišel na vrsto - bodo najbrž 
odkrila nova dejstva in po
drobnosti o celotni zadevi. Je 
pa skrajni čas, da komisija ugo
tovi resnico, saj afera že več 
kot štiri leta obremenjuje slo
vensko politiko in odnose med 
strankami. Pri tem pa je tudi 
očitno, da bosta Kučan in Janša 
ostala za zmeraj nepomirljiva 
nasprotnika, ker gre pač za 
osebnosti z značajema, ki se 
med seboj izključujeta. 
Politično in parlame ntarno 
dogajanje v Sloveniji pa me
dtem teče dalje. V Ljubljani se 
poglablja spor med Slovenski
mi krščanskimi demokrati in 
socialdemokrati, ki grozi, da 
se bo lahko razširil tudi dru
gam. Janša je začel pozivati k

pomiritvi in opozarja, daje tre
ba preprečiti slabitev skupne 
strategije strank t.i. slovenske 
pomladi, ki da imajo možnosti 
za zmago na prihodnjih 
državnozborskih volitvah.

Politične stranke se na vse 
mogoče načine poskušajo 
prikupiti volilcem. Liberalna 
demokracija Slovenije je do
segla, da je vlada ustanovila 
posebno komisijo, ki bo odkri
vala zlorabe o divjem  la
stninjenju v gospodarstvu. 
Vlada si je s tem dejansko vze
la pristojnosti, ki jih za odkri
vanje zlorab v procesu privati
zacije po zakonu ima posebna 
agencija. Pri tem Liberalne 
demokracije ne motijo ugoto
vitve, da so pri kraji 
družbenega premoženja, ki naj 
bi znašala okoli 52 milijard 
tolarjev, bili udeleženi predv
sem poslovneži, člani 
omenjene vladne stranke. V 
okviru priprav na volitve bo 
premier Drnovšek kmalu izdal 
knjigo svojih spominov, v ka
teri bo menda dokazoval, da 
ima on velik del tistih zaslug 
za osamosvojitev in neodvi
snost Slovenije, ki si jih sedaj 
prisvajajo drugi. Namig naj bi 
veljal zlasti za Kučana in 
prejšnjo oblast v Sloveniji, a 
tudi za Janšo.

F.Z.

Za jasnost pojmov
V rubriki Polemika  se je 

odgovorni urednik Primor
skega dnevnika Bojan Bre
zigar dne 15. t.m. zaustavil 
ob polemiki v zvezi z Drago 
oz. ob »napadih« Katoli
škega glasa na Primorski 
dnevnik. Dolgemu članku 
z dolgim in velikim naslo
vom {Katoliškiglas o Dragi: 
j e  to nova uredniška po li
tika?) bi moral verjetno sle
diti dolg odgovor. Tega pa 
ne bo.

Podpisani je v raznih ob
dobjih sodeloval pri sloven
skem dnevniku (posebej v 
glasbeni kroniki). Drugače 
pa - in tudi na vabilo se
danjega urednika - s pri
spevki o širši problematiki. 
To lahko že samo po sebi 
dokazuje, da podpisani 
(tudi kot sedanji odgovorni 
urednik Katoliškega glasa) 
nima prvenstvenega name
na napadati slovenskega 
dnevnika, tudi če se z njim 
v vsem ne strinja.

Drugo vprašanje pa je 
»nova uredniška linija«,

k ot B ojan  B rez ig a r  
zaključuje svoj prispevek: 
»Za konec pa še ugotovi
tev, da je ta koncentrični 
napad na Primorski dnev
nik zagledal luč sveta v prvi 
številki Katoliškega glasa, 
ki jo je podpisal novi ured- 
nikAndrej Bratuž. Ali jeto  
nova uredniška linija??« 
M islim, da je to vprašanje 
Bojana Brezigarja odveč, 
čeprav ima seveda vso pra
vico postaviti si ga. Gre 
namreč za načelno vpra
šanje. Vsakdo ima pravico 
in svobodo izraziti svoje 
mnenje. Prav tako je plu
ralizem mnenj gotovo vo
dilna ideja za sodobno  
družbo, zlasti za javna  
občila, ki danes vedno bolj 
krojijo javno mnenje.

V tej luči torej presojam  
tudi različna mnenja, ki jih 
izražajo bralci, le kot po
zitiven doprinos k demo
kratični dialektiki - in ne 
kot napad na tega ali one
ga. To je tudi vse.

Andrej Bratuž

V Sloveniji kmalu nova TVpostaja »Sosedu naj crkne krava« Tiskovno sporočilo SSO
V Ljubljani, Kopru in drugod potekajo tehnične priprave za 

ustanovitev nove postaje, ki se bo najbrž imenovala TV III. 
Navdihovala se bo v krščanstvu in bo posredovala program, ki 
bo izhajal predvsem iz potreb in želja Cerkve oz. slovenskih 
kristjanov. Gre za zahteven in drag projekt, katerega večinski 
lastnik bo Krekova banka.

Nova TV postaja bo delovala za območje cele Slovenije, njen 
odgovorni urednik pa naj bi bil časnikar Janko Tedeško iz 
Kopra. Delovati naj bi začela okrog Božiča. Dodajmo, da v 
Sloveniji že nekaj časa prihaja do selitev časnikarjev iz enega 
uredništva v drugo. Razlog so plače. S t.i. nacionalke, tj. TV 
Slovenije, naj bi v kratkem odšli tudi znani »zvezdniki« Nataša 
Pirc, Darja Groznik in Miša Molk. Zaposlili se bodo domnevno 
pri novi mnogo obetajoči TV postaji oz. družbi Pro Plus. Ta naj 
bi novinarjem zagotovila občutno večje plače, kot pa jih  
prejemajo pri RTV Slovenija. M.

! z  B e n e šk e  S lovenije

Ob obletnici smrti g. Artura Blasutta
16. septembra je minilo leto 

dni, odkar so beneške doline 
izgubile enega najzaslužnejših 
Trinkovih naslednikov. Na ta 
dan je namreč v 81. letu staro
sti umrl župnik Arturo Bla- 
sutto, ki je v svojem življenju 
dokazal, kaj pomeni pogosto 
uporabljena fraza beneški 
Čedermac. Od rezijanskih 
Osojan do grmiških Les je 
uresničeval Trinkov nauk, lju
bil je svoj jezik in se zavzemal 
za širitev slednjega ter za 
uveljavitev beneškega člo
veka; prevedel je katekizem 
najprej v rezijanščino, nato v 
nadiški dialekt, učil je, pridi
gal in spovedoval v domačem 
jeziku; močan značaj gaje bra
nil pred marsikatero doživeto 
krivico, napadom ali naspro
tovanjem ter trdo življenjsko 
preizkušnjo, kakršna je samo
ta oz. zapuščenost. Zaradi vseh 
teh prizadevanj duhovnika, na
vadnega kristjana ter zagovor
nika kulturnega pluralizma, ga 
je v 43. letu starosti videmski 
nadškof upokojil, leta 1986 pa 
mu je dal papež za zlato mašo 
posebni apostolski blagoslov 
in priznanje za njegovo 
duhovniško delo. V soboto so 
pri maši počastili njegov spo
min. V cerkvici sv. Trojice v 
Viškorši so se srečale v spo
min na zglednega moža žup

nijske skupnosti iz Viškorše, 
Tipane, Barda in Zavrha.

V gospodarskem oz. 
političnem svetu pa lahko 
najdemo podobna prizade
vanja, ki jih v svojih programih 
predstavljajo nove gorske skup
nosti. Še zdaleč ne gre za pri
merjavo, vendar pa ostaja dej
stvo, da imajo take institucije 
sredstva, da lahko marsikaj 
uresničijo. Po nepričakovanih 
izidih aprilskih volitev se je 
namreč z novimi koalicijami 
spremenila tudi večina, ki se
stavlja svet gorske skupnost. 
Novi ljudje sicer ne predsta
vljajo a priori garancije za novo 
politiko, vendar je po imeno
vanju njih predsednikov (za 
Terske doline je bil potrjen A. 
Noacco, medtem ko bo za 
Nadiške zelo verjetno špetrski 
župan F. Marinig) upati, da bo 
programska politika nato tudi 
dejansko uresničena. Oživitev 
gospodarstva, vrednotenje slo
venske in furlanske kulture in 
obmejno sodelovanje, varstvo 
okolja, razmišljanja o novih sta
tutih ter vodilni vlogi županov 
ter same gorske skupnosti, 
nakazujejo doslej vsaj v svojih 
programskih iztočnicah konec 
dosedanje politke in - upajmo - 
nov odnos do problemov, ki 
pestijo beneške doline.

Erika Jazbar

Polemika o slovenski javni 
podpori Primorskemu dnev
niku se nadaljuje, ker je Svet 
slovenskih organizacij čutil 
dolžnost, da o zadevi ponov
no spregovori in opozori slo
vensko javnost na enosmer
no pomoč, ki se ne ozira na 
celovite interese slovenske 
manjšine vltaliji. Poudarjeno 
je bilo, da mora Primorski 
dnevnik, če hoče uživati ne
posredno pomoč, postati gla
silo vse manjšine in ne samo 
enega n jen ega  ozk ega  
ideološkega pasu. SSO je v 
bistvu zahteval pluralizem, 
kar ni noben smrtni greh. Za 
SKGZ pa je očitno še kaj več, 
je atentat na njen obstoj, če 
sm o p ra v iln o  razu m eli 
razdraženo reakcijo krovne 
organizacije, ki drži roke nad 
Primorskim dnevnikom.

SKGZ očita SSO-ju, da s 
»svojim neprestanim refre
nom o diskriminacijah« meče 
pesek  v oči tukajšnji in

matični javnosti. To tehniko 
SKGZ očitno zelo dobro poz
na, saj jo je preizkušala in 
izvajala ves čas svojega ob
stoja, ko je znala dobro mol
sti ljubljansko kravo prav s 
kazanjem na ideološke na
sprotnike, ki so ji od vedno 
kratili življenje. Zdaj SKGZ  
kriči in kaže na »neprestano 
natolcevanje, pritiske, izsi
ljevanja in izkrivljanja dej
stev s strani SSO«, potem ko 
je to ona sama delala ves čas 
svojega obstoja, ko je sama 
razpolagala z vsem, kar je 
prišlo iz Ljubljane in je po 
svoji meri krojila manjšinsko 
politiko v Lj ubij ani, Beogra
du in Trsu. SKGZ grozi s 
preverjanjem o tem, komu 
so sredstva iz matice na
menjena in v kakšne namene 
se uporabljajo. SSO ta lahko 
stori v vsakem tren utku, tudi 
za preteklost; ali je SKGZ  
pripravljena pokazati svoje 
račune tudi za nazaj?

Razstava o Trenti
P o kra jin sk i 

arhiv v Novi 
Gorici je pripra
vil izvirno raz
stavo o Trenti.
Uporabljeni so 
dokumenti, ki 
jih po večini hra
nita Pokrajinski 
arhiv in Turi
stično društvo v
Bovcu. V pred- j ože Abram in 
d verju Po
krajinskega arhiva je na ogled 
138 listin in fotografij, ki 
prikazujejo življenje v Trenti v 
zadnjih sto letih. Najstarejši 
dokument sega v 1. 1872 in 
omenja znameniti dvoboj med 
trentarskim gorskim vodnikom 
Antonom Tožbarjem-Šipkom 
in medvedom. Razjarjeni me
dved je vodniku odgriznil bra
do z obema čeljustm a in 
jezikom vred, vendar je Tožbar- 
Špik preživel. Najmlajši doku
ment je iz 1. 1963. Obravnava

dr. Julius Kugy

projekt za gra
dnjo velikega 
še neuresni
čenega gosti
šča pri izviru 
reke Soče.

Katalog raz
stave je pripra
vila arhivistka 
dipl. zgodovi
narka Metka 
Nusdorfer Vuk- 

ki je

Thaler, Ponteco in bančni zavodi
Izvršni odbor Sveta slovenskih organizacij je na zadnji seji v 

sredo, 13. septembra, obravnaval vrsto vprašanj, med katerimi je 
zavzela glavno mesto diskusija o problematičnih odnosih med 
Italijo in Slovenijo, ki nas ne zadovoljujejo, posebno še po 
zadnjem srečanju, ki ga je slovenski zunanji minister Thaler imel 
v Strunjanu s predstavniki Slovencev v Italiji. Odbor je izrazil 
pomisleke nad najnovejšim stališčem slovenske vlade glede točk, 
ki so vzrok spora z Italijo. Ločiti nepremičninsko vprašanje od 
pravne zaščite slovenske manjšine v Italiji pomeni v tem trenutku 
dejansko še enkrat prestaviti celotno vprašanje v megleno priho
dnost. To bo lahko imelo zelo negativne posledice za manjšino, 
posebno še sedaj, ko sama po sebi ne more najti skupne govorice, 
da bi prišla do nekaterih prepotrebnih predstavniških organov in 
ko se širijo stimulacije za večjo kulturno integracijo manjšine z 
večino, kar bi lahko bilo še nevarnejše od že preizkušene in 
proslule politične integracije. Svet slovenskih organizacij zato še 
z večjim poudarkom opozarja, daje treba gledati na manjšino kot 
na subjekt, ki bo sam izbiral pot svojega prihodnjega razvoja in bo 
sposoben zavrniti varljive sugestije enostranske multikulturno
sti, obrnjene v njegovo škodo.

SSO se je tudi dotaknil problema vidljivosti TV Slovenija v 
Trstu in je obsodil ravnanje družbe Ponteco, ki si je dovolila 
prodati nekaj, do česar nima pravice, ter tako prikrajšati Slovence 
v Trstu za osrednji slovenski TV program. SSO vabi zato vodstvo 
slovenske TV, naj ukrepa, da se bo obnovilo prejšnje stanje.

Izvršni odbor SSO je nadalje izrazil veliko zaskrbljenost zaradi 
problemov, ki obremenjujejo nekatere naše bančne zavode in 
ostajajo večidel širši javnosti neznani. Obstaja nevarnost, ki je 
morda že izvršeno dejstvo, da slovenski delničarji, ki so Kmečko 
banko ustanovili, izgubijo nadzorstvo nad njenim upravljanjem 
in tako spravijo v nevarnost vlogo, ki jo ta kreditni zavod ima za 
razvoj manjšine. SSO obžaluje tudi, da nihče ne čuti potrebe po 
boljšem obveščanju javnosti glede teh problemov.

Še o Pontecu in TV Slovenija

sanovre, 
tudi avtorica celotne razstave. 
Pri odkrivanju Trente in opiso
vanju njenih lepot je imel veliko 
vlogo tudi Tržačan dr. Julius 
Kugy. Sodeloval je tudi duhov
nik Jože Abram, imenovan Tren- 
tar; on je že 1. 1907 to alpsko 
dolino opisal v slovenskem Pla
ninskem vestniku. Razstava o 
Trenti v preddverju Pokrajinske
ga arhiva v Novi Gorici bo odpr
ta do marca 1996, potem jo bodo 
preselili v Trento.

M.

Družba Ponteco je  postala 
naši širši javnosti znana, ko je  
prodala prenosnike za TV KO- 
per in TV Slovenija. Prve je  
prodala RAI-u, druge pa nekim 
zasebnikom. Takoj so nastale 
polemike, ker sta zaradi teh 
prodaj prikrajšani italijanska 
manjšina v Istri, ki da je  izgu
bila stik z matico, slovenska 
manjšina pa z osrednjo Slove
nijo. Svet slovenskih organi
zacij je  v enem svojih zadnjih 
poročil v javnosti očital Pon
tecu, da je  proda! nekaj, kar 
mu ne pripada , nam reč  
frekvence . P onteco  je  
ogorčeno odgovoril, da je  imel 
vso pravico to storiti. Dejstvo 
je, da Ponteco ne more prodati 
frekvenc, ki jih  lahko podeljuje

le poštno ministrstvo, ki jih  je  
pred leti zaupalo Pontecu z 
izrecnim namenom, da z njimi 
posreduje na italijansko ozem
lje TV signale tujih postaj, to
rej Kopra in Ljubljane. Zdaj 
pa isti frekvenci služita, mimo 
volje poštnega ministrstva, za 
širjenje televizijskega progra
ma neke zasebne komercialne 
postaje. To so dejstva, kje je  tu 
žalitev, da Ponteco grozi s 
sodiščem, ni razumljivo. Prav 
tako j e  dejstvo , da se je  
frekvencam odpovedal Ponte
co in nihče drug, čeprav je  tudi 
res, daje TV Slovenija ravnala 
prenagljeno, ko se je  odpove
dala storitvam Ponteca. Toda 
o tem mora spregovoriti TV Slo
venija.
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Simpozij o škofu Andreju Karlinu
Slovenska teološka akade

mija v Rimu prireja leto za 
letom simpozije o pomembnih 
osebnostih iz slovenske ce
rkvene zgodovine. Doslej seje 
zvrstilo že trinajst simpozijev, 
na katerih so predavatelji iz 
matične domovine in od dru
god osvetlili like nekaterih 
škofov od A.M. Slomška do A. 
K arlina  in duhovnikov  I. 
Trinka, S. Ivanocyja, J.E. Kreka 
in J. Klekla. Letošnji je  bil 
posvečen tržaškemu in nato 
mariborskemu škofu Andreju 
Karlinu. Simpozij je  potekal 
od 11. do 16. septembra v 
Papeškem slovenskem zavo
du v Rimu. Na njem so sodelo
vali številni predavatelji iz Slo
venije, štirje iz Trsta in po eden 
z Dunaja in iz Gorice, večidel 
zgodovinarji oz. cerkveni zgo
dovinarji. Simpozij je bil pod 
pokroviteljstvom  tržaškega 
škofa - v Rimu ga je  zastopal 
vikar za slovenske vernike 
msgr. Franc Vončina - in mari
borskega škofa dr. Franca 
Krambergerja, ki se je  sam 
udeležil študijskih dnevov.

V sredo, 13. t.m., je  med 
avdienco na Trgu sv. Petra škof 
Kramberger izročil papežu Ja
nezu Pavlu II. Acta procesa za 
beatifikacijo  škofa Antona 
Martina Slomška. Sveti oče je 
pozdravil udeležence simpo
zija in slovenske romarje v 
slovenščini z besedami:

S p o što va n i udeleženci 
teološkega simpozija iz Slove
nije. S  svojim doprinosom bo
ste osvetlili osebnost škofa 
Andreja Karlina, ki je  v svojem 
času očetovsko skrbel za vz
gojo duhovnikov ter katoliških 
laikov in za poglobitev vere 
med ljudstvom, tako v Trstu kot 
pozneje v Mariboru. Pozdra
vljam tudi romarje iz Ptuja in 
Ormoža. Vsem podeljujem svoj

apostolski blagoslov. (L'Osser- 
vatore Romano).

Na simpoziju seje  izkazalo, 
da je doslej razmeroma malo 
znana o seb 
nost škofa Kar
lina v redna 
pozornosti in 
da je  bila tudi 
letos izbrana 
zanimiva tema.
Andrej Karlin 
(1857-1933), 
doma iz Stare 
Loke (del Ško
fje Loke), je  
s v o j o  
d u h o v n iš k o  
pot začel kot 
kap lan  in 
veroučitelj. Po 
končanem štu
diju cerkvene
ga prava v Rimu je  bil v Lju
bljani katehet na državnih 
šolah, stolni kanonik, prefekt 
in nato vodja Alojzijevišča. Po 
imenovanju za tržaško-kopr- 
skega škofa je  bil posvečen 
19. marca 1911 v stolnici sv. 
Justa v Trstu. Na tem mestu je 
ostal osem let, nakar mu je ško- 
fovanje v Trstu zaradi težkih 
razmer v novi državi Italiji in 
zaradi vedno hujših pritiskov 
nanj posta lo  nevzdržno . 
Sprejel je papežev poziv, naj 
kot tržaški škof odstopi. Papež 
ga je  imenoval najprej za na
slovnega, leta 1923 pa za la
vantinskega škofa. Slovesno 
ustoličenje je  bilo v maribor
ski stolnici 29. julija istega leta. 
Karlin je v Mariboru deloval 
po smernicah, ki si jih je  določil 
že v Trstu. Skrbel je  za pripra
vo in oblikovanje duhovnikov, 
za versko vzgojo mladine, za 
katoliške organizacije ipd. 
Velik pomen je  pripisoval 
duhovnim vajam terpridiganju 
in poučevanju  katekizm a.

Svojim duhovnikom je  bil do
ber oče in učitelj, vernemu lju
dstvu pa dober pastir.

Na rimskem simpoziju so 
K a r 1 i n o v o 
ž iv l j  en j sk o  
pot, skrb za 
cerkveno gla
sbo in za 
šo ls tv o  te r 
funkcijo rav
natelja Zavo
da sv. Stani
slava prikaza
li F. Oražem, 
E. Škulj, B. 
Šuštar in B. 
K o š i r .  
T r ž a š k e m u  
obdob ju  so 
bili posvečeni 
referati L. Ta- 
v a n a 

(O b sežn o st in razsežn o st 
tržaške škofije), W. Lukana 
(K arlinovo im enovanje za 
tržaškega škofa), J. Pirjevca 
(Politični položaj v Trstu ob 
Karlinovem prihodu) in T. 
Simčiča (Karlinovo delo v luči 
arhiva tržaške okoliške žup
nije). Karlinovo delovanje v 
istem obdobju so obravnavali 
F.M. Dolinar(Karlin v rimskih 
arhivih), B. Košir (Karlin in 
redovniki), R. Valenčič (Kar- 
linova pastirska pisma) in A. 
Kosmač (Karlin in goriška me- 
tropolija), referat J. Kraglja 
(Karlin in češčenje Srca Jezu
sovega) pa se je  nanašal na 
obe obdobji. Primorske raz
mere v Karlinovem času in po 
njem je  razčlenila M. Kacin- 
Wohinc (Politični položaj Slo
vencev v Italiji med vojna
ma), H. Mamolo je  govoril o 
p ro b lem u  šo ls tv a  na 
Tržaškem, B. Marušič pa o 
razlogih za Karlinov odstop. 
Prispevek L. Bratuž (Karlino
vi potopisi) je  sklenil prvi

Spomini duhovnika Alojza Kodermaca
Štirje zvezk i spom inov duhovnika in ja v 

nega delavca A lojza  K oderm aca (1892- 
1977) še  zm era j čakajo strokovno obdela
vo. Trije zvezki velikega fo rm a ta  z  gosto  
pisavo  na 5 8 9 straneh doživeto razgrinjajo  
novejšo  zgodovino  v Brdih in n jegovo  
živ ljen je  vrodnih Brdih, na Goriškem  in v 
begunsvu v času soške fro n te . P rvo sve tov
no vojno j e  večinom a p režive l v S tičn i in na 
Poljanah nad Škojjo  Loko. Obravnavano  
obdobje sega od prvih  let po  avtorjevem  
rojstvu p a  do konca leta 1940. Težko razu
mem, da se j e  izognil delikatnem u obdobju  
druge svetovne vojne in predvidevam , da 
obstaja tudi zvezek  iz tega obdobja. Spom i
ni so b ili p isa n i do leta 1975 in za zgodovin
sko stroko so pom em bni p rv i trije zvezki. V 
četrtem, ki j e  m anjšega fo rm a ta  in obsega  
le 15 strani, j e  p retek lost obravnavana  
dosti m anj izčrpno.

Z  etnografskega vidika so zelo zanimivi 
spomini na prvih 74 straneh, ki obravnavajo 
avtorjevo mladost v rodnem Hruševju in Ne- 
blem v Brdih. Pred nami zaživi iznajdljiva 
briška družina s številnimi otroki v obdobju 
pred prvo svetovno vojno. Etnologi in zgodo
vinarji, ki bodo obravnavali to obdobje v 
Brdih, ne bodo mogli iti mimo teh opisov. 
Zanimivo je, s čim vse se je  ukvarjala družina, 
da sije  zagotovila solidno preživetje. Spomini 
zajemajo tako vsakdanje življenje, delo, kot 
tudi tedanje javno življenje.

V nadaljevanju sledimo avtorju v njegova 
dijaška leta v Alojzijevišču v Gorici in vsem 
muhavostim dijaškega življenja. Zgodovin

skega spomina j e  vredno dejstvo, da so bili 
goriški dijaki že  v petem  razredu gimnazije 
samoiniciativno razporejeni po politični orien
taciji: katoliki in liberalci, vendar so m ed sabo 
gojili visoko stopnjo tolerance. A vtor pošteno  
razgrinja svoje življenje in se ne izogiba nave
db, ki mu niso v prid.

V goriško bogoslovje j e  stopil jesen i 1913, 
posvečen pa j e  bil leta 1917 v Stični. Pri tem 
moramo ugotoviti, da še ni bila zapisana  
zadnja beseda o narodnopolitičnem pomenu  
goriš kega bogoslovja. Iz tega so prihajali trdni 
duhovniki, ki so prenesli prihajajoče obdobje 
fašizm a. Alojza Kodermaca so kot kaplana v 
Tolminu fa šisti napadli in ranili, vendar ni 
popustil v svojih pogledih.

Kot župnik v Volčah j e  po  prvi svetovni vojni 
poskrbel za elektrifikacijo vasi in okolice, za 
pozidavo cerkve v Volčah, za očiščenj e razvalin 
in zidavo romarske cerkve na Mengorah in za 
zidavo cerkva v Volčanskih Rurih in na Selih. 
Leta 1935 je  sodeloval v sporih z goriškim  
nadškofom Margottijem, ker je  ta pristajal na to, 
da bi duhovniki poučevali verouk v italijanskem 
jeziku  v tedanjih šolah s fašistično usmerjeno
stjo. Politično je  pripadal skupini goriš ki h 
krščanskih socialcev.

Napisal j e  tudi del kronike župnije Most na 
Soči in kroniko župnije Volče. Sodelovalje pri 
delu Kluba starih gor iških študentov. Njegove 
rokopisne spomine hrani nečak Radovan K o
dermac v Neblem št. 4 0. Iz njih j e  črpat podatke  
tudi pisatelj in publicist Jožko Kragelj pri 
pisanju knjižice o Mengorah.

Peter Stres

sklop referatov. Drugi je  bil v 
celoti posvečen Karlinovemu 
mariborskemu obdobju.

O Karlinu in zaokrožitvi 
Lavantinske škofije je govoril 
V. P angerl, o škofu  kot 
začetniku Slomškovega po
stopka M. Turnšek, o njegovi 
skrbi za semenišče in bogoslo
vne šole V. Zupančič, o vizita- 
cijah V. Škafar. Pastirskim pi
smom je bil posvečen referat 
M. Benedika, Karlinu in Prek
murju pa referat J. Smeja. O 
Karlinu in katoliški akciji ter o 
njegovi versko-kultumi deja
vnosti sta poročala J. Štuhec in 
V. Potočnik, o Karlinu in 
Tomažiču, o Karlinovi skrbi 
za misijone in narodnoobram
bnih društvih v njegovem času 
pa S. Zver, I. Tadina in A. Vo
vko.

Bogato gradivo Karlinove- 
ga simpozija bo izšlo priho
dnje leto kot trinajsti v vrsti 
zbornikov rim skih sim po
zijev. Zborniki, ki jih zadnja 
leta urejuje dr. Edo Škulj, so 
dragocen prispevek k sloven
ski cerk v en i zg o d o v in i, 
prikazujejo pa tudi kulturne 
in politične razmere, ki so 
vplivale na rast in življenje 
našega naroda. Pri vsem tem 
je  treba poudariti pomembno 
vlogo, ki jo  ima pri prirejanju 
vsakoletnih simpozijev rek
tor Slovenika dr. Maksimilijan 
Jezernik. Tudi letos je  na 
začetku pozdravil udeležence 
in spregovoril uvodne bese
de, ob koncu pa je  simpozij z 
napovedjo prihodnjega, ki bo 
posvečen liku Andreja Ein
spielerja, znanega koroškega 
duhovnika in politika, in še 
naslednjih do leta 2000. Po
budnikom in uresničevalcem 
tako pogumnih načrtov želi
mo še veliko  m oči in 
uspešnega dela. L.B.

Še o Kmečki 
banki

O zb oru  d e ln ič a r je v  
goriške Kmečke banke so 
b ila  o b ja v ljen a  razna  
poročila, nekatera površna, 
druga kar strokovna in re
sna, kjub temu pa nismo 
mogli razumeti:
...ali je zares kaj narobe s 
poslovanjem  našega ban
čnega zavoda.
...zakaj so morali upravi
telji plačati vsak po 20 mi
lijonov lir globe.
...zakaj je treba povečati 
kapital, če je bilo vse v redu. 
...zakaj mora vstopiti tuj 
partner, to se pravi, zakaj 
državna banka ne zaupa 
dosedanjim upraviteljem. 
...ali si je Safti zares podre
dil banko za doseganje la
stnih ciljev.

Iz poročil pa tudi nismo 
mogli zvedeti, ali se je na zbo
ru delničarjev ka j oglasil tisti 
vidnejši, ki je ob nastopu ko
misarske uprave skoro s sol
zami v očeh rekel: Zdaj bodo 
vsi končno videli, ka j so delali. 
Če se ni, zakaj tega ni storil v 
obrambo lastnih interesov in 
drugih delničarjev? Drugič 
bi bilo bolje, ko bi molčal.

Nova knjiga 
Branka Marušiča:
Z  zahodnega roba

Zasebna založba BRANKO v Novi Gorici je izdala knjigo 
zapisov, predavanj in govorov, ki jih je v preteklih letih ob 
raznih priložnostih objavil ali imel zgodovinar dr. Branko 
Marušič. Gre za znanega avtorja, ki je prisoten na Goriškem  
in tudi v sosednjih italijanskih krajih. Zbirki svojih del, ki 
so zbrana v knjigi, je dal pomenljivi naslov Z ZAHODNE
GA ROBA in podnaslov O LJUDEH IN DOGODKIH  
IZTEKAJOČEGA SE STOLETJA.

Dr. Branko Marušič med mnogimi temami obravnava 
tudi naslednje: France Bevk, kulturnopolitični delavec; O 
narodni zavesti primorskih Slovencev; Trije nagovori o 
preteklosti za današnjo rabo; Primorska in jugoslovansko 
vprašanje; O izgonu dr. Franca Močnika; »Pohod lačnih«; 
Manjšinec in jaz; Novogoriške volitve leta 1969; O spomi
nih Zorka Jelinčiča; Dva prispevka o problematiki depor
tacij in »fojb«; Kratek pregled stikov med furlanskimi in 
slovenskimi zgodovinarji, in Povest o dveh mestih, Novi 
Gorici in Gorici.

V svoji novi knjigi je dr. Marušič opisal tudi t.i. »Pohod 
lačnih«, ko so ljudje v nedeljo, 13. avgusta 1950, na mejnem  
prehodu v Rožni dolini predrli me jne zapornice in se zgrnili 
v Gorico, da bi si tam nabavili najbolj nujne življenjske 
potrebščine, ki jih tedaj v Jugoslaviji ni bilo mogoče dobiti. 
T.i. srečanje prebivalcev z obeh strani meje seje  izjalovilo 
in oblasti ga niso nikoli več ponovile.

O dogodku so javna občila poročala na različne načine, 
jugoslovanski tisk pa je molčal. Zadrega oblasti je bila 
očitno prevelika. Primorski dnevnik je 15. avgusta 1950 
zapisal: »V nedeljo zjutraj je naše ljudstvo na bloku pri 
Rdeči hiši podrlo krivično mejo in Gorica je za pol dneva 
dobila zopet svojo sliko središča soških in vipavskih Sloven
cev.« Katoliški glas pa je v dogodku seveda videl predvsem  
socialne motive, ki so bili poglavitni vzrok »Pohoda lačnih«. 
Naš tednik je 30. avgusta leta 1950 denimo zapisal: »Pohod 
pet tisočev Slovencev v Gorico, v nedeljo, 13. avgusta, je 
razkril vso strašno resnico o nepopisni bedi in pomanjkanju, 
v katerem živijo«. M.

Umrl je Vincenzo Muccioli
V torek, 19. septembra, je  ob 

18.15 umrl Vincenzo Muccio
li, človek, k ije  svoja zrela leta 
posvetil boju proti mamilom. 
Njegova življenjska pot je poz
nana vsakomur v Italiji, saj je 
bil zelo osporavana osebnost. 
V San Patrignanu je namreč na 
očetovi kmetiji ustanovil ko
muno za drogirane in jih tam s 
trdim skupinskim življenjem 
zdravil pogubne razvade. Imel 
je velik uspeh, saj je  šlo skozi 
njegovo skupnost do sedaj že 
čez deset tisoč narkomanov; 
večina jih je ozdravela in se 
normalno vrnila na svoje do
move, drugi so ostali tam in mu 
pomagali graditi strukturo, ki 
je italijanska država sama ni 
sposobna narediti. S trdim de
lom je  pokazal, kaj človek 
lahko naredi za druge, in po
kazal tudi na nesposobnost

države in politikov, katerih so 
samo besede. Imel je veliko 
težav prav s sodnimi organi, 
saj so ga hoteli na vsak način 
uničiti, češ da je  pri svojem 
delu preoster in pretrd z narko
mani. Veliko je pretipel, a ni se 
dal; z delom je dokazal, da se 
tudi v izrazito egoistični družbi 
da veliko narediti potrebne in 
od vseh zavržene. Sedaj bo ve
liko lepih besed in veliko pohval 
ter dosti pritlehnega govorjenja 
na njegov račun. San Patrigna- 
no stoji pred veliko nalogo, če 
bo hotel obstati, saj kroži nad 
njim veliko mrhovinarjev; Muc
cioli bo šel v pozabo. Gotovo pa 
ga ne bodo pozabili tisti, ki jim 
je pomagal. Bil je osebnost, 
kakršne rešujejo Italijo iz sive 
podpovprečnosti mafijskih po
litikantov, ki sedijo v Rimu v 
senatu in parlamentu.

Turizem v idrijskem rudniku
V Idriji, kjer so okoli 500 let 

pridobilavi živo srebro, zdaj 
rudnik zapirajo. Živo srebro je  
namreč zelo strupeno in ga 
zaradi tega čedalje manj upo
rabljajo v znanosti, industriji 
in na drugih področjih. Nado
mestile so ga druge surovine, 
tako, da živo srebro nima več 
prihodnosti. Medtem ko zna
ten del od skupaj prek 700 km 
rovov, ki so jih rudarji izkopa
li v preteklem pol stoletju, zali
vajo z vodo, so približno kilo
meter rovov odprli za obisko
valce v okviru t.i. rudniškega 
turizma. Vhod poteka skozi 
Antonijev rov iz leta 1500, ki je  
med najstarejšimi vhodi v kak 
rudnik v Evropi. Pri ogledu 
jamskih poti vzbuja posebno 
pozornost obiskovalcev pod
zemna kapela sv. Trojice. Po
stavljena je  kakih 150 metrov 
od vhoda v Antonijev rov in se

nahaja v globini 25 metrov. 
Posvečena je  bila leta 1752 
kot zavetnica rudarejev, po  
drugi svetovni vojni pa so jo  
po zahtevi političnih oblasti 
zasuli. Letos so kapelo spet 
obnovili, ponovno pa jo  je  bla
goslovil koprski ško f msgr. 
Metod Pirih. Krasijo jo  podo
ba sv. Barbare, zaščitnice ru
darjev, ter reliefa sv. Trojice 
in sv. Ahaca.

Tisti deli jamskih poti, ki so 
prim erni za turizem, so za 
obiskovalce odprli 22. junija 
lani. Doslej si je  ta del rudnika 
ogledalo nad 16 tisoč obisko
valcev. Za prijave skupinskih 
oziroma posamičnih obiskov v 
turističnem delu rudnika je  
mogoče dobiti pojasnila in vse 
druge informacije na telefon
ski številki 065-71142, s pred- 
klicno številko za Slovenijo.

M.



21. septembra 1995 Katoliški glas kultura 5
V Katoliški knjigarni bo

Likovna galerija Katoliške 
knjigarne odpira svoja vrata in 
začenja sezono 1995/96 s 
slikarjem Krištofom Zupetom 
iz Ljubljane.

Mislim, da bi se organizatorji 
razstav galerije Katoliške knji
garne težko odločili za 
boljšega sodobnega slovenske
ga slikarja. Krištof Zupet ne
dvomno velja danes za enega 
največjih slovenskih slikarjev 
in za izrednega portretista, pa 
čeprav bi samo s to oznako 
slikarju delali krivico. Če bi 
namreč zapisali, da je Krištof 
Zupet samo portretist, bi mo
rali odmisliti ves njegov slikar
ski opus, ki se ga je do sedaj 
nabralo že ogromno in je po
sebno na sakralnem področju 
že izjemen, vsekakor pa tako 
samosvoj in veličasten, da mo
ramo o slikarju povedati nekaj 
besed več.

Krištof Zupet se je rodil leta 
1939 v Ljubljani, kjer je tudi 
končal slikar
stvo na Akade
miji za likov
no umetnost in 
se srečal z dve
ma človeko
ma, ki sta ga 
zaznam ovala 
za celo
življenje. Dol
ga leta je  
namreč prija
teljeval s pisa
teljem, drama
tikom in filo
zofom Ivanom 
Mrakom in 
likovno umetnico-kiparko Kar
lo Bukovčevo. Oba umetnika 
sta bila pod bivšim režimom v 
Sloveniji nekje na robu, tako 
eksistencialnem robu življenja 
kot tudi na robu kulturnega 
življenja v Ljubljani, ker pač 
nista trobila v rog, ki je bil tedaj 
v modi. Krištof Zupet je znan

Trubar, 1993 (olje na platnu)

tudi po izjemnih spominskih 
zapisih iz tega obdobja in po 
subtilnih refleksijah o umetno
sti. Če že ne moremo ali nočemo 
razbrati dejstva, daje slikar kri
stjan, iz njegovih monumental
nih sakralnih del, pa to lahko 
razberemo iz njegovih zapisov, 
ki jih najdemo v domala vseh 
pomembnejših slovenskih lite
rarnih revijah, ki kaj pomenijo.

Ko sem zapisal, da gre pri 
Krištofu Zupetu za krščanske
ga slikarja, sem to storil hote, 
saj v slovenskem slikarstvu se
danjega trenutka ne najdemo 
tako izrazite osebnosti, ki bi 
svojo vero tako močno in živo 
prenašala na platna, kot to 
počne Krištof Zupet. Tisti, ki 
poznate njegov križev pot, ki 
ga je naslikal na Gradišču nad 
Vipavo v obnovljenje kapeli
ce, veste, da gre za izjemnega 
slikarja, ki ima svoje korenine 
v renesančnem slikarstvu ve
likanov, kot so Masaccio, Mi- 

c h e la n g e lo ,  
Piero del la
Francesca in v 
delih sorodnih 
velikih um et
nikov.

K rištof Zu
pet je zelo zgo
daj ubral svojo 
slikarsko pot in 
se je ukvarjal s 
f i g u r a l n i m  
s l ik a r s tv o m  
tudi takrat, ko 
to ni bilo več 
oz. še v modi. V 
m islih imam

šestdeseta, sedemdeseta leta, 
ko na Slovenskem skorajda ni 
bilo slikarja, razen krajinarjev 
seveda, ki bi se ukvarjal s figu
raliko. K figuralnemu slikar
stvu so se slovenski slikarji 
vračali šele s pojavom tako 
imenovanega nemškega nove
ga ekspresionizma, katerega so

V visoki starosti 95 let je umrl eden 
največjih italijanskih kiparjev tega 
stoletja. Franceso Messina se je rodil 
15. decembra 1900 na Siciliji v kraju 
Linguaglossa pod vulkanom Etna. Že 
zelo mlad se je z družino preselil v 
Genovo, kamor je odšel oče kot zidar 
s trebuhom za kruhom. Mlad je moral 
začeti delati kot kamnosek in tako se 
je že zelo mlad zapisal marmorju 
in kiparstvu. Neizobražen je po
stal eden najvidnejših italijanskih 
kiparjev, ki je v svojem delu našel 
pot do uveljavitve in samo
svojega sloga. O Messini se je 
vedno pisalo, da je »naslednik 
klasičnega italijanskega kipar
stva z navdihom samosvojega 
modernizma«.

Resnici na ljubo je treba po
vedati, da Messine nekateri kri
tiki niso imeli radi, ker »da je 
preveč akadem ski«. Na te 
očitke je Messina preprosto od
govarjal: »V mojem delu je aka
demsko samo to, da se spoz
nam na poklic, ki ga oprav
ljam.« Messina velja za enega 
največjih kiparjev tega stoletja, 
in to predvsem zato, ker je ostal 
zvest klasičnemu slogu kipar
stva, se pravi, da se ni zatekal 
k nobeni moderni likovni sme
ri, ostajal je  vedno zvest 
načelu, da »morata kiparstvo 
in umetnost vzgajati, pred
vsem pa tolažiti človeškega duha«. 
Zanimiva je tudi njegova hudomušna 
trditev, češ da se pri svojem delu ni 
opredeljeval za nobeno novo modo 
predvsem zato, ker »vse mode prehi

tro pridejo iz mode.«
Kot kiparje že zelo mlad žel prve večje 

uspehe, saj je že leta 1922 kot dvajsetlet
ni kipar imel svoj prvi kip na Biennalu v 
Benetkah, že nekaj let kasneje pa je bil 
svetovno znan. Malokdo danes ve, da je 
Umirajoči konj na trgu pred palačo ita
lijanskega RAI-a njegovo delo, kot tudi 
malokdo ve, da je veliko delal za Cerkev. 

Precej njegovih del hranijo v Vatikanu, 
v Muzeju moderne umetnosti, ki velja 
za enega največjih in najbogatejših na 

svetu, saj skorajda ni sodobnega umet
nika, ki ne bi rad zapustil vsaj enega 
svojega dela Vatikanskim mu
zejem. Znan je tudi njegov kip 
papeža Pija XII., ki velja za eno 
največjih sakralnih umetnin 
našega stoletja. Nekateri so to 

njegovo delo prim erjali z 
najboljšimi bronastimi kipi Dona

tella. Zelo ga je cenil tudi sedanji 
papež Janez Pavel II., ki mu je leta 
1993 priredil posebno avdienco ob 
njegovi razstavi v Vatikanski 
knjižnici. Tudi za papeževe poseb
ne prostore v Vatikanu je Messina 
izdelal poseben križ, ki ga malok
do pozna.

Francesco Messina je o sebi po
vedal, da ne kleše z dletom in kla
divom, ampak z lučjo. »Malo nas 
je takih, ki vemo, kje je razlika 
med navadnim klesanjem in kle
sanjem z lučjo.« S tem je mislil 
predvsem  na že pregovorno 
plastičnost in dinamičnost svojih 

kipov, med katerimi velja omeniti kipe 
Boksar, Plavalec na obali. Ženske portre
te, Sveto Katerino, Svetega Janeza Kr
stnika, Sveto Rozo iz Viterba, številne

Francoski prevod 
Pahorjevega romana 

Spopad s pomladjo
V ponedeljek  so v Parizu  

p redstav ili francosk i p re 
vod rom ana B orisa P ahorja  
Spopad s pom lad jo  z n a 
slovom  P rim estem pes dif- 

f ic i le s .  P revod  je  izšel pri 
založbi P hoebus  ko t k n ji
ga leta  oz. ko t d e lo , ki 
najbolj dosto jno  p roslav lja  
konec druge svetovne v o j
ne. P redstav itvenega v eče
ra, ki so ga p rired ile  založba 
Sam a, rev ija  T eleram a in 
znana knjižna v e leb lag o v 
n ica Fnac, se je  udeležil 
av to r sam , v m uzeju  C luny 
pa je  p isa te lja  p redstav il 
u g le d n i f ra n c o sk i k r itik  
Jean Luc Touin.

R ev ija  T eleram a izhaja  v 
F ran c iji v m ilijo n sk i n a 
kladi, saj posredu je b ra l
cem  te lev iz ijsk e  program e. 
T okrat je posebno m esto 
dodelila  prav našem u p isa
te lju  B orisu Pahorju , ka te
rega prim erja z itali janskim  
k n jiževn ikom  Prim om  Le- 
vijem  in pa z A leksandrom  
S o lž e n ic in o m . V se k a k o r 
m u posveča več prosto ra 
ko t pa n em šk em u  n o b e 
lovcu H einrichu  Bollu, ki 
je  p rav  v p re jšn jih  dneh 
ob jav ljal v Parizu .

Boris Pahor se  lepo uveljavlja 
na mednarodnem literarnem 
prizorišču

(O m enim o naj, da se je  Boli 
v času K ocbekove afere leta 
1974, v katero  sta b ila vp le
tena Boris P ahor in A lojz 
R eb u la , ja v n o  zavzel za 
K ocbeka). R evija om enja 
tu d i f a š is t i č n i  t e r o r  s 
p o ž ig o m  N a ro d n e g a  
dom a, sprem em bam i p ri
im kov in im en in z drugim  
u s tra h o v a n je m , ki ga je  
m ladi Pahor doživel na la
s tn i k o ž i, t e r  v o jn o  in 
P ahorjevo  vlogo  v o sv o 
bod ilnem  g iban ju , zaradi 
katerega so ga nacisti zap r
li v tabo rišče  D achau.

Umrl je veliki italijanski kipar Francesco Messina

Boris Pahor: odlomek iz 
»Vile ob jezeru«

Ob obletnici poboja slovenskih fantov 
na bazoviški gmajni 

Takšen občutek so morali srajčnike, ki so jih vodili v

kipe otrok in ženskih figur ter vrsto reiiefov- 
plošč, med katerimi so morda najbolj znane 
tiste na vatikanskih zidovih, ki govore o straho
tah druge vojne. Franceso Messina je bil kipar, 
ki se ni veliko oziral na likovne kritike. Ti so mu 
to zamerili in so njegove kipe večkrat pripiso
vali, morda tudi nalašč, drugemu velikemu ki
parju tega stoletja - Manzuju.

Res pa je tudi, da je bil Messina po svoji 
samostojni odločitvi izrazito klasičen kipar in 
po mnenju velikega italijanskega likovnega 
kritika Federica Zerija »izrazit nadaljevalec 
grško-rimskega kiparstva«. To pa seveda v 
našem stoletju ni bilo in še vedno ni preveč v 
modi. V svetu, ki ne podpisuje več lepote kot 
take, so njegovi izrazito harmonični kipi zve
neli p re
dvsem kot 
t u j k i .
Odtod to 
rej zme- 
r j a n j e 
umetnika z 
akademiz
mom in ne- 
m o d e rn o  
k i pa r s ko  
potezo.

Vsekakor je bil Messina tudi zelo izobražen; 
družil se je z največjimi italijanskimi pesniki 
tega stoletja in z njimi prijateljeval. O tem je 
sam pravil takole: »Nisem študiral, samo tri 
razrede osnovne šole imam, družil pa sem se z 
velikimi pesniki, kot so Sbarbaro, Montale, Car- 
darelli, Ungaretti, Quasitnodo jn vsi so mi bili 
zelo veliki prijatelji.«

S smrtjo Messine najbrž odhaja s prizorišča 
zadnji veliki italijanski kipar tega stoletja, ki 
je znal združiti utrip sedanjosti z neminljivo
stjo klasične harmonije in lepote.

JP

im eti fa n tje , ko so jih  
črnosrajčniki vodili v smrt 
po kraški gmajni mimo bo
rovcev, je pomislil. Tudi tam 
je bilo drevje kakor tukaj. 
In tudi veverica je najbrž 
zbežala na bor kakor zdaj 
tista na deblu onkraj ceste. 
A takrat je bilo zgodaj in 
v ev er ica  je  na b orovcu  
preplašeno stegovala smrček 
v oblačno septembrsko ju 
tro, ker ni bila vajena, da bi 
jo predram il ropot toliko 
kamionov ne koraki toliko 
oboroženih črnih srajc. Vz
nemirjena je splezala više in 
videla, kako je krdelo nare
dilo gost obroč okoli štirih 
fan tov  in kako je  dosti 
fašistov pokleknilo, dosti pa 
jih je leglo na tla, ko so merili 
v fante. Potem jo je splašilo 
silno pokanje in je zbežala. 
Da, a še prej, ko so slovenski 
fantje stopali med fašisti po 
gmajni, so se n jihoveoči prav 
gotovo ustavile tudi na kam
nih, s katerimi je posejana 
kraška gmajna. Luknjičasti 
so, kraški kamni, in polni 
vdolbin, ker se je tisto jutro 
še skrivala tema noči, a oni 
so šli na morišče in njihov 
pogled je odsotno prešel 
b rezp o m em b n e k am n e. 
Tako je bil odsoten tudi 
n jih ov  p og led  na črn o-

smrt. Ni mogel biti drugačen 
kakor hladen, njihov pogled.

In pom islil je: naše žene 
in naša dekleta so tisto jutro  
prinesla rože na trg ob Ru- 
sem mostu. Bila je namreč 
ura, ko težaki postavljajo 
branjevkam stojnice ob Ka
nalu in sonce še ne ozarja 
njegove vode; rožaricam  
prinesejo vrče iz skladišča 
in postavijo cvetlice vanje, 
zatem pa dajo vrče s cvetli
cami na štirikotne zaboje 
na kolesih. Bila je ura, ko je  
gosta in zelena voda ob 
Kanalu narahlo skodrana 
med čolni, a tisto jutro so 
rožaricam drgetale roke, ko 
so polagale vrče s cvetlica
mi na b a n k e , ker  
okoličanke, ki so prinesle 
vrče mleka iz slovenskih vasi 
nad Trstom , so povedale o 
smrti fantov na kraški gmaj
ni. Z enske roke so se tre
s le , k a k o r  da p o la g a jo  
cv e tje  na n ezn a n  grob  
svojih  sinov, na trg pa je 
vela sapa s p lanote, k jer je  
bila gm ajna še m okra od 
m lade krvi. T ista čudežna  
p la n o ta  z b o r o v c i  in  
brinjem  in šipkom , tista  
e n k r a tn a  te r a s a  nad  
m orjem , ki je pred njiho
v im i h išam i kot p riv id  
večnega živ ljenja.

razstavljal Krištof Zupet
na veliko in
bolj ali manj 
uspešno po
snemali šele 
takrat, ko se je 
Zupet v
svojem slikar
stvu že začel 
oddaljevati od 
f o r m a ln e g a  
ekspresion iz
ma, katerega 
lastnosti pa so 
še danes sesta
vni del njegovega slikarstva.

Kot slikar slavnih sloven
skih ljudi se je odlikoval in se 
še vedno odlikuje kot velik slo
venski portretist, saj skorajda 
ni vidnejše slovenske osebno
sti, katere ne bi naslikal, pa naj 
gre za velikane iz pretekle slo
venske zgodovine ali pa za so
dobnike. Ko Krištof Zupet slika 
portrete, se mu pozna, da je 
odličen risar, saj na oljnih por
tretih večkrat vidimo zametke 
risbe, hkrati pa razpoznamo 
njegov slog tudi po tem, da 
slika izredno fragmentirane 
portrete. Človek bi skoraj dejal, 
da Zupet svojih del ni končal, 
saj pušča na slikah veliko be
lih polj praznih in na gledalcu 
je, da ta polja napolni z vsebi
no in svojim znanjem o slav
nem človeku, ki ga portret pre
dstavlja.

Krištof Zupet je bil kot slikar 
vedno nekje na robu in je žal še 
vedno. Slovenska kritika sicer 
nekako ni mogla mimo njega, 
a kaj več kot Župančičeve na
grade ni prejel, in to samo po
trjuje zlato pravilo za imenitne 
slovenske slikarje, ki pravi, da 
jih  slovenska družba za 
življenja skorajda vedno igno
rira; če pa tega ne more, jim pa 
ne daje dovolj primerne po
zornosti. Krištof Zupet je pre
več slovenski in preveč 
krščanski, da bi ga srenja likov

nih kritikov lahko kovala v 
zvezde.

Iz razstave, ki jo prirejajo v 
Katoliški knjigami, bo razvid
no, da je Zupet eden največjih 
slovenskih slikarjev naše dobe. 
In to ne samo zato, ker je samo
svoj, ampak predvsem zaradi 
bogatega opusa in izredne 
slikarske govorice, ki nam s pla
ten govori o duhovnem svetu, o 
tistem zamolčanem svetu, o ka
terem zelo malo slikarjev riše 
in slika. Njegove slike govore o 
notranjem svetu človeka in so 
iskanje božjega in Absolutne
ga. Prav zaradi tega je tudi 
Krištof Zupet neizprosen in 
včasih prav boleče resnicolju
ben v svojem slikanju. V se
danjem trenutku težko najde
mo slikarja, s katerim bi ga 
lahko primerjali.

Razstava Krištofa Zupeta v 
Gorici bo izjemen začetek de
lovanja likovne galerije v 
K ato lišk i kn jigarn i v 
letošnjem letu in si jo zato 
morate ogledati. O rganiza
torji napovedujejo še vrsto 
drugih razstav in samo upa
mo lahko, da se bo letošnja 
sezona galerije  K ato liške 
knjigarne na Travniku v Go
rici držala zlatega pravila: 
»Dan se po jutru spozna.« To 
pa so tudi naše želje organi
zatorjem.

Jurij Paljk
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Bralcem v vednost
Dopis SCGVEmil Komel

V zvezi s članki, ki so v zadnjih tednih obravnavali pro
blem Glasbene matice v Italiji, bi se radi tudi mi oglasili, v 
kolikor se v teh člankih pogosto omenja naš glasbeni Center.

Slovenski center za glasbeno vzgojo Emil Komel v Gorici je 
bil vedno samostojna ustanova, ki se je preživljala z lastnimi 
sredstvi in je temeljila na nehonoriranem delu tistih naših 
kulturnih delavcev, ki jim je bilo delo za narod moralna 
dolžnost. Samo s takim delom se je razvila in dosegla pogoje, 
da je po zakonu postala ustanova, deležna javne podpore.

Z letom 1989 in slovensko pomladjo je postala aktualna tudi 
reorganizacija slovenskih ustanov v Italiji v tako imenovane 
skupne ustanove. Pri načrtovanju skupne glasbene šole se je 
zataknilo, ker je šola po svojih značilnostih nekaj drugega, kot 
so gledališče, knjižnica, raziskovalni inštitut. Šola je živ orga
nizem, tesno povezan z okoljem, kjer deluje. Od vsega začetka 
smo bili prepričani, da take ustanove z vsemi oddelki, sekcija
mi in podsekcijami od Trsta do Gorice in Žabnic ne moreta 
uspešno voditi en sam odbor in en sam ravnatelj.

Na pobudo SKGZ in SSO smo šli v pogajanja, zavedajoč 
se, da je združevanje izvedljivo samo, če je vsaka stran 
pripravljena na kompromis. Novi statut naj bi predvideval 
eno deželno ustanovo, to je Glasbeno matico s pokrajinskimi 
avtonomnimi šolami. V Gorici naj bi ta avtonomna šola 
postal SCGV Emil Komel. Ta statut se je rojeval štiri leta. 
Pripravljeni so bili različni primerki, od dobesedne kopije 
starega statuta GM do zadnjega, v katerem se sicer v prvem 
členu deklarira pokrajinska avtonomija, vendar nobeden od 
ostalih členov ne zagotavlja njene uresničitve; (denarna 
sredstva naj bi se npr. delila ne samo glede na število učencev, 
ampak tudi po potrebi posamezne šole - vemo pa, da so 
nekatere šole nenasitne in da so zato tudi stalno deficitne!). 
Ker se je statut vse predolgo rojeval in ni dobil ustrezne 
rešitve, smo se v Gorici s predstavniki goriške šole GM 
dogovorili, da poskusimo združevati goriški šoli. Ta pripra
vljalni odbor je deloval dve leti. Uspelo mu je urediti skupni 
pouk in ustv ariti kar sproščeno vzdušje. Probleme je skušal 
sproti reševati. Delali smo po posluhu in zdravi pameti, ker 
se nismo mogli naslanjati na nobeno »magno charto«, ker je 
ni bilo. V' predstavnikih goriške šole GM smo našli sogovor
nike, nismo pa našli sodelavcev, zato je moral vse delo 
opravljati Center Emil Komel. Da bi vzpostavili večje sode
lovanje, je Center Emil Komel še pred začetkom lanskega 
šolskega leta ponudil štiri delovna m esta goriškim  
uslužbencem GM, kar pa je bilo zavrnjeno. Očividno naša 
prizadevanja nekaterim niso bila všeč, zato smo bili stalno 
na zatožni klopi (gl. npr. seje GM v Trstu, na katerih nikoli 
nismo bili deležni vzpodbudne besede. S sej smo se vračali z 
neprijetnimi občutki, saj je bilo vzdušje vedno napeto, lede
no. Na njih se nikoli niso obravnavali bistveni šolski proble
mi, ampak se je vse sukalo le okoli financ). Še januarja letos 
je razširjeni goriški pripravljalni odbor s predstavniki 
goriške SKGZ in SSO sprejel odločitev, da se maja istega 
leta izvede občni zbor, in zato tudi pripravil predloge kandi
datov za pluralistični odbor združene šole. Ta odločitev je 
ostala le pobožna želja!

GM se je raje odločila, da spet oživi svojo šolo v Gorici, 
kar pa jo postavlja pred nove odgovornosti. Sicer ima GM 
vso pravico, da oživlja stare oddelke in odpira nove. Vendar 
se sprašujemo - sprašujejo se tudi tisti, ki od zunaj sprem
ljajo dogajanje v zamejstvu - kako zmore GM v istem članku 
tožiti o deficitu in velikih finančnih problemih in obenem 
odpirati nove oddelke, ki zahtevajo dodatne finančne bre
menitve, in kako more to usklajevati z željami po združev anju. 
Kje je resnica? Kdo ima od tega korist? Naši otroci gotovo 
ne. Vprašujemo se tudi, kako naj GM, ki v zadnjih letih ne 
zmore rešiti niti hudih problemov v svoji centralni hiši (in to 
ne samo finančnih!), obvladuje ves deželni prostor!

Center Emil Komel je že od vsega začetka podpiral priza
devanja za skupno glasbeno šolo na Goriškem in jih še vedno 
podpira. Glasbena matica pa bi se končno morala zavedati, da 
ima pri istih prizadevanjih v Centru Emil Komel enakoprav
nega partnerja in zato ne gre, da bi ga kar »vsrkala« vase!

»Negativne izkušnje s Centrom Emil Komel v Gorici,« kot 
je zapisal Jože Koren v Primorskem dnevniku 10.9.1995, 
niso v zgodovini tržaške GM in njenih stikih z goriško 
stvarnostjo nič novega, saj se vlečejo že skozi celo stoletje in 
bi o njih znal marsikaj povedati tudi skladatelj Emil Komel.

Odbor SCGV Emil Komel

Iz goriške kronike
Slovenska javnost je  v za

dnjem času na razne načine 
pokazala svojo ogorčenost za
radi neprim ernosti novega 
sedeža šole Trinko; mislim, da 
je  negodovanje upravičeno in 
da bo treba poiskati za šolo 
drugačno rešitev. Izrečena je  
bila tudi kakšna pikra opazka 
na račun politikov, češ da niso 
nastopali dovolj energično; 
povedati moram, da je  beseda 
slovenskega politika v tem tre
nutku v občinskem svetli zelo 
malo pomembna in da smo Slo
venci daleč od vzvodov obla
sti. Tako smo največkrat po
stavljeni pred dejstva in skle
pe, ki so bili sprejeti brez naše 
vednosti. V takem kontekstu je  
vloga politika večkrat samo ta, 
da čimprej informira javnost o 
naklepih, zato da se organizi
ra primeren odpor. To se je  
zgodilo v primeru selitve šole 
Trinko; v dogovoru s s in 
dikatom slovenskih šolnikov in 
ravnateljice šole smo zavrnili 
predloge za selitev v Slovenski 
šolski center, v šolo na ulico 
Brolo in v Ločnik; ko sta nam 
šolski skrbnik in ravnateljica 
sporočila, da se zdi selitev v 
ulico Cappella izvedljiva, pa 
čeprav z nekaterimi težavami, 
smo to sprejeli. V resnici pa se 
je  kasneje izkazalo, da bi mo
rali tudi ta predlog zavreči. 
Tako je  zdaj šola razdeljena 
po več sedežih, nima primer
nih učilnic, ipd. Mislim, da je  v 
sedanji situaciji najboljša  
začasna rešitev ta, da gre šola

Trinko v Slovenski šolski cen
ter, kjer bo vsaj imela primer
ne učilnice. Ker s preselitvijo 
slovenske sekcije ITI letos ne 
bo nič, bi bila ta rešitev pri
merna vsaj za eno leto. Občina 
je  obljubila, da bo s prihodnjim 
letom zagotovila šoli Trinko 
dokončni sedež. V zvezi s šolo 
Trinko naj še povem, da je  
občina že imenovala svoje 
predstavnike v komisijo, ki bo 
z izvedenci šolskega skrbništva 
pripravila splošni načrt za 
preureditev šolskih stavb.

Na svoj račun je  končno 
prišel tudi šport v Gorici; po 
dolgih letih je  le prišlo do otvo
ritve nove športne palače, ki 
bo lahko zadovoljila vse po
trebe na tem področju; zaradi 
razsipavanja z javn im  de
narjem in zaradi zavlačevanja 
z deli je  ta stavba živ primer 
neprimerne uprave. Občinski 
svet je  nadalje sprejel finančni 
načrt za temeljito preureditev 
goriških bazenov.

Politično sceno poživljajo 
spori med partnerji sedanje 
večine na občini; vendar ne 
gre za bistvene spore, temveč 
za iskanje pozornosti javnih 
medijev, ki prihaja - kot po 
navadi - od nekaterih manjših 
skupin, predvsem  s strani 
Krščansko socialnega cen
tra. V resn ic i pa  je  
desničarska uprava trdno na 
oblasti in je  postavila svoje 
zaupnike v razne pomembne 
mestne ustanove.

Bernard Š p a ca p a n

Ob peti obletnici smrti 
grofa Viljema Coroninija

Koncert: Miran Devetak
V petek, 29. septembra, bo ob 

20. uri v gradu na Dobrovem 
koncert pianista Mirana Deve
taka. Mladi glasbenik, rojen leta 
1973, je začel študij klavirja pri 
sedmih letih na glasbeni šoli 
Komel v Gorici. Z odliko je di
plomiral na konservatoriju Tar
tini v Trstu in se po diplomi vpi
sal na Evropski glasbeni kon
servatorij za podiplomski študij v Parizu, kjer je pri prof. Igorju 
Lazku v letošnjem letu z odliko opravil izpite drugega letnika. 
Letos poleti se je udeležil tudi mednarodne klavirske šole v 
Meranu. Ves čas študija spremlja pianista Mirana Devetaka 
učiteljica in mentorica, glasbena pedagoginja prof. Helena 
Plesničar iz Gorice. Miran Devetak je že nastopil na številnih 
revijah in glasbenih srečanjih; na republiškem tekmovanju Slo
venije je I. 1987 prejel drugo nagrado. Koncertiral je v Trstu in 
Parizu, snema za RAI-Radio Trst A. Ob uspešni glasbeni poti je 
Miran tudi študent klasične filologije na tržaški univerzi.

Koncertni program: Schumann, Paganini-Liszt, Faure, Debussy.

Izjava šole Trinko
Zavodski svet srednje šole Ivan Trinko je na svoji seji dne 2. 

septembra razpravljal o selitvi šole in ugotovil, da je izbira, ki 
namešča šolo Trinko v pritlične prostore osnovne šole Fumagalli v 
Gorici, neprimerna iz več razlogov.

Soli namenjene učilnice so številčno nezadostne, kar bo 
obteževalo predvsem dodatne šolske dejavnosti in zahtevalo pre
cej napornejše prilagoditve.

Zaradi prostorske stiske bosta onemogočeni namestitev in upo
raba različnih učil in pomagal, hkrati šola ne bo razpolagala s 
telovadnico v bližini.

V stavbi ni prostora za tajništvo in ravnateljstvo, ki bosta zasilno 
poslovala na zavodu za likovno vzgojo Max Fabiani.

Ob vsej tej nezadostnosti pa je predvsem zaskrbljujoča napove
dana, tudi nedoločena »začasnost«. Zato zavodski svet zahteva od 
občinske uprave, da se o njej jasno izreče in v tem šolskem letu 
poskrbi za primernejši in tudi dokončni sedež edine slovenske 
srednje šole na Goriškem. Ob tem še ugotavlja, da se na Goriškem 
namenjajo šolska poslopja nešolskim uporabnikom, kar seveda 
vodi v utemeljen dvom, ali sploh obstaja volja političnih oblasti, da 
poskrbijo za ustrezno namestitev šole Ivan Trinko.

Zavodski sv e t srednje šo le  Ivana Trinka

Katoliška šola 
K. M. Attems
V G orici so salezijanci in 

uršulinke zaprli nižje srednje 
šole. O dgovorni za šolsko  
m ladino so čutili potrebo, da 
se tradicija nižje srednje šole  
s krščanskim  navdihom ne 
p re trg a ; za to  j e  zadruga  
Scientia et fides, ki že  vodi 
jezikovni licej Paolino d'Aqui- 
leia, sklenila, da odpre tudi 
privatno nižjo gimnazijo, ki 
so j o  poim enovali po  prvem  
goriške m nadškofu K. M. A t
temsu. V šo li bodo poučeva li 
latinščino od prvega  razre
da dalje, po leg  tega p a  še po  
en tuj jezik, angleščino ali 
nem ščino. Zato bo tedenski 
pouk tra jal 35 ur in ne 30 ko 
na drugih srednjih šolah. Prvi 
dan pouka  bo dne 19. sep 
tembra. P rostori nove šole  
bodo  v zgradbi v sem eniški 
ulici.

Goriški kulturni svet obhaja 
v teh dneh spomin na znanega 
zgodovinarja grofa Vi
ljem a C oroninija- 
Kromberškega, ki je umrl 
na Dunaju natanko pred 
petimi leti. Ustanova, ki 
skrbi za Coroninijevo 
zapuščino, je ob tej oblet
nici počastila grofov spo
min s posebno prireditvijo: 
v nedeljo, 17. septembra, je 
namreč bil v Coroninijevem 
parku na Cingrofu koncert 
duetnih skladb za flavto ita
lijanskega skladatelja Saveria 
Mercadanteja. Zvoki živahno 
razgibanih dvospevov so na 
sončni trati ob dvorcu ustvari
li idilično vzdušje v ubranem 
sozvočju z okoljem. Posebna 
pohvala gre goriškemu duu 
flavtistov Giorgia Samarja in 
Giancarla Canalija, ki je  s 
spretnim izvajanjem Merca- 
dantejevih melodij za trenutek 
obudil v poslušalcih svet pre
teklosti.

G rof V i
ljem Coro- 
nini, čigar 
spominu je 
bil koncert 
posvečen , 
je bil v Go
rici in daleč 
n a o k r o g  
zelo znana 
o se b n o s t. 
Izhajal je iz 
s t a r e  
goriške ro

dovine, ki je še pred stoletji 
dosegla ugleden položaj v 
habsburškem cesarstvu. Coro- 
niniji, ki so se odlikovali tako 
v državnih kot cerkvenih 
službah, a še zlasti zaradi viso
kih zaslug na kulturnem 
področju, so včasih kar vidno 
posegali v življenje in delo
vanje goriških Slovencev. Vi
ljemov ded grof Alfred si je še 
pred sto leti pridobil posebne 
zasluge za slovensko stvar - 
kakor se je takrat reklo - ter 
vsestransko podpiral delo
vanje goriških Slovencev, ki 
so ga zato kar nekajkrat izvoli
li za svojega poslanca v deželni 
zbornici in celo v dunajskem 
parlamentu. Viljem Coronini, 
rojen na Tirolskem leta 1905, 
je iz družinske nadnarodne tra
dicije zrastel v pravega Evro
pejca, strpnega in obzirnega, a 
hkrati ostro kritičnega 
izobraženca. Po opravljenem

študiju na raznih evropskih 
univerzah se je posvetil pred

vsem proučevanju zgo
dovine in umetnosti, s po

sebnim ozirom na svojo 
domovino. Pri tem je ve
liko potoval, kar je  
odločilno vplivalo na 
njegovo vsestransko raz

gledanost in izobrazbo. V 
zadnjih letih, potem ko je 

objavil nekaj izvrstnih umet- 
nostno-kritičnih in zgodovin
skih del, seje  posvetil urejanju 
gradiva, ki ga je z razbiranjem 
in izpisovanjem starih listin in 
dokumentov pridobil na svojih 
potovanjih po Evropi. Želel je 
namreč objaviti prvo znanstve
no neoporečno zgodovino 
goriškega srednjega veka, ki 
bi jo opremil z obsežnim in v 
veliki meri neznanim arhiv
skim materialom. A nerazume
vanje vodilnih kulturnih kro
gov ter nazadnje smrt sta 
onemogočila izvedbo tako po
membnega in daljnosežnega 
načrta.

Grof Coronini je še danes 
živ v spominu mnogih 
Goričanov. Poznali smo ga kot 
nadvse izobraženega, a samo
svojega človeka, ki se je v po
nosni osamljenosti posvečal 
odkrivanju in pravilnemu vre
dnotenju preteklosti. V spomi
nu mnogih Goričanov živi tudi 
njegova sestra grofica Nikole- 
ta, ki se je zlasti Kromberžani 
spominjajo kot blagodušne in 
radodarne gospe, prijateljice 
njihovega župnika skladatelja 
Vinka Vodopivca.

Grofu Coroniniju, k ije svoje 
ogromno premoženje z drago
cenimi umetniškimi zbirkami 
zapustil vsem Goričanom, smo 
dolžni hvaležnost s popolnim 
spoštovanjem njegove volje. 
Vse predolgo namreč zremo v 
neupoštevanje njegovih 
določil in v propadanje velike
ga dela njegove zapuščine. Čas 
je, da se nalogi primerni ljudje 
- in ne več improvizirani vod
niki - resno zavzam ejo za 
bodočnost ustanove, ki utira 
Gorici pot v svet evropske kul
ture. Če pa se ne bo nič spre
menilo in bo ustanova ostala 
na ravni skromnega provincial
nega muzeja, bo Coroninijega 
moralna dediščina propadla in 
pustila za seboj neizmerno 
škodo, vir sramote za vsakega 
Goričana.

A le ss io  S tasi
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Natečaj Lipizer, najmlajši najboljši
Šestnajstletni Madžar Krištof Barati je zma

govalec 14. mednarodnega violinskega natečaja 
Premio Rodolfo Lipizer, ki je potekalo od 9. do 
17. septembra v Gorici.

Tako je v soboto, 16. septembra, odločila med
narodna komisija, pred katero se je letos pomerilo 
24 mladih obetavnih violinistov. Dan kasneje, v 
nedeljo, pa sta bila zvečer v Kulturnem domu 
nagrajevanje in slovesni koncert šestih najbolje 
uvrščenih. Po uvodnih besedah predsednika kul
turnega združenja Lipizer Lorenza Quallija in 
priložnostnih govorih oblasti je pred na
grajevanjem spregovoril predsednik žirije, mladi 
italijanski skladatelj Alessandro Solbiati, ki je s 
posebno občutljivostjo, ki jo je občinstvo doume
lo, poudaril neskončno vrednost vere v globoko 
človeško dimenzijo; »dokler jo bo kdo še živel, bo 
imela naša civilizacija še smisel,« je rekel.

Izvrstni prvi uvrščenec Barati (najmlajši izmed 
24 letošnjih tekmovalcev!), po videzu skromen, 
toda v izvajanju suveren, temperamenten in bri
ljanten, je v nedeljo poleg denarne nagrade prejel 
še srebrno odličje predsednika republike, violino 
krajevnega goslarja Odina Puntina in vrsto drugih 
priznanj; na zaključnem koncertu je igral - tudi to 
je bil privilegij zmagovalca - z. violino goriškega 
glasbenika Rodolfa Lipizerja iz leta 1775. Drugo 
nagrado je prejel zreli romunski violinist Florin 
Croitoru (26 let), tretjo pa ex aequo Švicar Andre
as Zumthor (17 let) in 24-letni Italijan iz Padove 
Giovanni Angeleri, ki velja za najboljšega ita

lijanskega mladega violinista in izredno dobrega 
izvajalca Paganinija. Na peto mesto se je uvrstil 
odlični Izraelec ruske narodnosti Sergej Ostrov- 
sky (19 let), na šesto pa Jugoslovan (rectius: 
Beograjčan) Marko Josifoski (17 let).

Glasbeniki, ki jih je v finalnem delu in na 
zaključnem nastopu v nedeljo spremljal 
filharmonični orkester P. Costantinescu iz Romu
nije, so kljub svoji mladosti svetovno priznani, saj 
zbirajo v kurikulumih celo vrsto znamenitih in 
prestižnih priznanj in nastopov po celem svetu. 
Tudi s temi odličnimi izvajalci je bil počaščen 
spomin na stoletnico rojstva violinista Rodolfa 
Lipizerja, ki mu je bilo letošnje tekmovanje - z 
vzporedno proslavitvijo njegovega življenja in 
opusa - posvečeno še na poseben način. DD
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Nov udarec za našo šolo

Konec prejšnjega tedna je v 
zamejstv u globoko odjeknila 
vest, da jeitalijansko ministr
stvo za šolstvo odreklo tajnici 
Sindikata slovenske šole Mar
ti Kapun Košuta sindikalni 
dopust. S tem je ni oprostilo 
poučevanjazaradi sindikalne 
dejavnosti. Kot razlog za tako 
potezo je ministrstvo navedlo 
določilo o krčenju števila sin
dikalnih dopustov. Tako je 
sind ik atu  v bistvu  
onemogočeno delovanje, saj 
jebrezsvojega uradnega pred
stavnika, in to kljub zagotovi
lom, da se to ne bo zgodilo, ki 
jih je minister Lombardi pred 
časom v Rimu dal predstav
nikom enotnega šolskega  
odbora. Omenimo naj, da je 
tržaški šolski skrbnik že bil 
odobril prošnjo za potrditev 
sindikalnega dopusta Marti 
Kapun Košuta.

Tokratni razlog za nov 
udarec naši manjšini je torej 
določilo o krčenj u števila sin- 
dikalnih dopustov. Poleg  
tega se SSS ni znašel na sez
namu šolskih sindikatov v 
Italiji priznanih manjšin, ki 
sojini bili sindikalni dopusti 
odobreni (vprašanje je tudi, 
kako je iz tega seznama izo
stal). Kakšne bodo posledi
ce, če minister svojega ukre
pa ne prekliče, si lahko pred
stavljamo.

Ministrski ukrep je, kot 
pričakovano, pri nas sprožil 
vrsto reakcij. Oglasile so se 
vse pomembnejše organiza
cije, ki so po vrsti obsodile to 
dejanje, ki načenja in šibi 
enega izm ed najpom em 
bnejših, če ne najpomem
bnejši dejavnik v naši skup

nosti, to je šolo. Nekateri pa 
se ob vsem  tem  tudi 
sprašujejo, ali se določeni 
krogi v naši manjšini res za
vzemajo za obstoj SSS ter 
drugih naših ustanov - tudi 
šole - ali pa obstaja težnja po 
»vsrkanju« slovenskih orga
nizacij v italijanske. Tako v 
svojem tiskovnem sporočilu 
tržaški pokrajinski tajnik  
Peter Močnik ugotavlja,»da 
se vse to ujema s težnjo tiste 
manjšinske polidke, ki je proti 
"etničnim" ustanovam in or-

ga n iza c ija m  na vseh  
področjih. Na sindikalnem  
področju že dalj časa obstaja 
načrt, da bi slovenske šolnike 
porazgubili po italijanskih 
sindikatih, pa naj bodo na
predni ali ne.« Močnik na
daljuje s trditvijo, »da se te 
težn je  d rž ijo  tu d i tiste  
politične sile, ki v svojih vr
stah lahko štejejo najvišje 
slovenske predstavnike, ki bi 
morali skrbeti za najboljši 
obstoj in razvoj slovenskih 
ustanov.«

Stališče SSk
Tržaško pokrajinsko tajništvo Slovenske skupnosti j  e z  zapre

padenostjo sprejelo novico, da je italijanski minister za šolstvo 
Lombardi kljub že izraženim obljubam preklical že odobreni 
sindikalni dopust tajnici Sindikata slovenske šole.

Gre za dejanje, ki j e  vredno najmočnejše obsodbe, še 
predvsem, ker minister utemeljuje svoj preklic z  neprizna
vanjem obstoja SSŠ. Ukrep ministra načenja s tem avtonomijo 
slovenskega šolstva ter protizakonito odpravlja že priznane in 
obstoječe pravice manjšine.

Dejanje predstavlja nov hud udarec manjšinskemu šolstvu 
po ukinitvi dveh srednjih šol, neutemeljenem zamujanju pri 
razpisu natečajev za slovenske šolnike, nepriznavanju sloven
skih diplom, ukinjanju prispevkov za dvojezično poslovanje s 
strani dežele F-JK, nepriznavanju doklade za dvojezičnost 
neučnemu osebju slovenskih šol itd.

Težko je  verjeti, da vse to predstavlja samo slučaj, saj gre za 
šibitev manjšine z  načenjanjem enega njenih nosilnih stebrov 
in posredno tudi za slabšanje narodnostnih odnosov ob meji.

Zal pa moramo tudi ugotavljati, da se vse to ujema s težnjo 
tiste manjšinske politike, ki j e  pro ti »etničnim« ustanovam in 
organizacijam na vseh področjih. Na sindikalnem področju že 
dalj časa obstaja načrt, da bi slovenske šolnike porazgubili po  
italijanskih sindikatih, pa  naj bodo napredni ali ne.

Skrbi nas, da se te težnje držijo tudi tiste politične sile, ki v 
svojih vrstah lahko štejejo najvišje slovenske predstavnike, ki 
bi morali skrbeti za najboljši obstoj in razvoj slovenskih 
ustanov.

Celotna zadeva predstavlja alarmni zvonec za bodočnost 
slovenskega šolstva in sploh slovenske manjšine.

Peter Močnik • tajnik

Nadvse zanimiva knjižica o Repentabru
Poročali smo že, da so ob 

praznovanju velikega šmarna 
na Repentabru 12. avgusta 
predstavili knjižico o tem kraju, 
napisano v italijanščini. Delo, 
ki je  izšlo pri založbi Mladika v 
Trstu, sta napisala Ariella Tas
so Jasbitz in Paolo G. Parovel in 
nosi naslov Repentabor. Pred
stavitve v sugestivnem okolju 
utrjenega svetišča se je takrat 
udeležilo res veliko število lju
di, Slovencev in Italijanov, ob
segala pa je bogat kulturni spo
red. O publikaciji sta sprego
vorila avtor Paolo G. Parovel in 
Marij Maver v imenu založbe.

Knjižica, ki nosi ime Repen
tabor, ni obširno znanstveno 
delo in to tudi noče biti. Je le 
takorekoč turistični vodnik, ki 
naj bralcu italijanske narodno
sti - turistu ali domačinu - v 
zgoščeni obliki poda zgodovi
no in zanimivosti tega znanega 
kraja, zgodovino, ki je  tokrat 
izven kalupov italijanskega 
iredentističnega in naciona
lističnega zgodovinopisja, ki 
je do sedaj vedrilo in oblačilo 
na Tržaškem.

Poleg uvoda ima knjižica še 
štiri poglavja, ki govorijo o 
imenih krajev (rabljena so 
izključno slovenska izvirna 
imena, tako da pride jasno do 
izraza slovenski značaj teh 
krajev), o Marijinem češčenju, 
zgodovinskih podatkih in stav
bah, ki so na Repentabru (cer
kve sv. Roka, župnišča in

Posnetek s  predstavitve knjižice pred m esecem  dni na Repenta
bru (Foto Kroma)

srenjske hiše). Na koncu je še 
kar obširna bibliografija, pa 
tudi seznam slik in fotografij. 
Objavljena je  tudi zahvala 
vsem, ki so avtorjema pri nju
nem delu pomagali. Knjiga je 
okusno urejena in bogato 
opremljena s slikovnim ter fo
tog rafsk im  grad ivom  iz 
različnih obdobij.

Po izredno pom em bnem  
delu o B rižinskih  spom e
nikih, ki sta ga napisala prof. 
Janko Jež in Paolo G. Paro
vel, je  torej v okviru založbe 
Mladika izšla še druga, sicer 
ne tako obširna in »monu
mentalna«, a vendar izredno 
pom em bna v italijanskem  
jeziku napisana knjiga. To je 
bistven doprinos in spodbu

da k spoznavanju slovenske 
narodnostne skupnosti ter 
slovenskega jezika, zgodovi
ne in kulture s strani italijan
skih sodržavljanov, ki so do 
sedaj imeli na razpolago le 
zgodovinopisje, ki je  v veliki 
večini primerov prihajalo od 
nacionalistično in protislo
vensko usm erjenih krogov. 
Upajmo, da se je  s tem eno
stransko gledanje na krajev
no zg o d o v in o  končno  
zaključilo ter da s e je  začelo 
odpirati novo obdobje, v ka
terem bi se lahko uresničilo, 
če ne ravno toliko opevano 
idealno sožitje, vsaj mirno 
sobivanje brez predsodkov in 
napačnih informacij.

Ivan Žerjal

Razpis 
nagrade 

»Dr. Frane
n r  v «  vToncic«

Slovenski visokošolski sk
lad Sergij Tončič v Trstu obna
vlja letno nagrado »Dr. Frane 
Tončič«, ki ima namen vzpod
buditi visokošolce, pripadnike 
slovenske narodnostne skup
nosti v Italiji, k raziskovalnemu 
in ustvarjalnemu delu.

Nagrada v znesku dveh mi
lijonov lir je namenjena di
plomski študiji s področja 
humanističnih oz. eksaktnih 
ved, ki pomeni obogatitev slo
venske kulture, zgodovine ali 
znanosti in ki je sklenila uni
verzitetni študij v enem od ro
kov akadem skega leta 
1993/94.

Zainteresirani naj dostavijo 
izvod svoje študije najkasneje 
do 30. septembra t.l. Narodni 
in študijski knjižnici v Trstu, 
ul. sv. Frančiška 20/1.

Prejeta dela bo obravnavala 
komisija, ki ji predseduje prof. 
Pavle Merku, nakar bo v fe
bruarju prihodnjega leta sledi
lo nagrajevanje.

Obisk v Radišah na 
Koroškem

C e r k v e n i  
pevski zbor 
sv. U rha iz 
Doline seje 
pred neda
vnim  ude
ležil enod- 
n e v n e g a 
gostovanja 
m ed  s l o 
venskim i rojaki na K oroškem . Č lani dolinskega zbora in 
skupina vaščanov so v nedeljo , 3. septem bra, na pobudo 
M ladinskega krožka obiskali R adiše na K oroškem : osre
dnji dogodek srečanja je  seveda bila m aša, pri kateri je  
cerkveni pevski zbor sv. Urha pod vodstvom  gospe M arije 
Sturm an slovesno zapel. Pred začetkom  obreda je  v nabito 
polni cerkvi o zboru in posebej o delovanju  M ladinskega 
krožka spregovoril Rado Strain. Po maši pa se je  za obisk 
in lepo petje gostom  iz D oline zahvalila  predsednica 
krajevnega društva. Srečanje se je  nadaljevalo  v obliki 
priložnostne družabnosti v kulturnem  dom u, po njem  pa so 
D olinčani okusili dom ačo hrano na kosilu  v stari vaški 
gostiln i. K ulturna izm enjava je  bila tudi p riložnost za 
enodnevni izlet: pevci in sprem ljevalci so si na poti dom ov 
v okolici C elovca ogledali še zanim ivosti M inim undusa. 
Za spom in so se za skupno fo tografijo  postavili pred 
radiški ku lturni dom.

Začetek delovnega leta Slovenske 
Vincencij eve konference in 

Kluba prijateljstva ter izlet na Zaplaz
Letos bo Slovenska Vincencijeva konferen

ca skupno s Klubom prijateljstva začela delov
no leto v torek, 3. oktobra, ob 16. uri s sv. mašo 
v čast svojemu zavetniku sv. Vincenciju Pavel- 
skemu. Daroval jo  bo naš novi od škofa ime
novani duhovni svetovalec g. Jože Špeh. Po sv. 
maši se bomo pogovorili o načrtih za novo 
delovno leto. V ta nemen nam bodo dale častite 
šolske sestre pri Sv. Ivanu, ul. delle Doccie 34, 
na razpolago lepo kapelo terjedilnico in pripra
vile prigrizek s čajem. Poleg članov, sodela
vcev in prijateljev Slovenske Vincencijeve 
konference in Kluba prijateljstva vabimo k 
udeležbi vse, ki bi jih  zanimalo kaj izvedeti o 
našem delovanju.

Bližnja dejavnost Kluba prijateljstva bo izlet 
v soboto, 7. oktobra, v manj znane, toda zani
mive kraje. Prva točka izleta bo Zaplaz nad 
Čatežem na Dolenjskem - tistim Čatežem, ki ga 
pisatelj Fran Levstik omenja v noveli Popoto

vanje od Litije do Čateža. Zaplaz je  izredno 
zanimiva razgledna točka. Od tu seže pogled na 
Gorenjsko, Štajersko in Dolenjsko. Tu stoji 
stoletja znana romarska cerkev, posvečena Marij i, 
Pomočnici kristjanov. V njej bom odarovalisv. 
mašo in prosili bomo posebno za mir na Balka
nu. Fizično se bomo okrepili s tipičnimi do
lenjskimi jedmi in s cvičkom v Čatežu. Popol
dne nas bo avtobus peljal prek Ljubljanskega 
barja do Kureščka. Že dolga leta, posebno pa 
zadnje čase, tu zelo vneto častijo Marijo, Kralji
co miru. Pravijo, da izprosijo tu mnogo milosti 
po njenih rokah. Tudi mi seji bomo priporočili, 
zlasti še, ker bo naš izlet ravno na Marijin 
praznik, praznik rožnovenske Matere božje.

Vabimo vas, da se tega izleta udeležite, ne bo 
vam žal. Natančnejša navodila dobite v trgovi
ni Fortunato v Trstu blizu cerkve sv. Antona 
Novega. Tam tudi vpisujejo do 3. oktobra.

N.M.

Maribor -  Triglav -  Ankaran po skavtsko
Slovenska planinska trans

verzala: kaj se skriva za tem 
imenom? No, recimo, da se 
skriva 480 kilometrov poti od 
Maribora do A n karan a, spelja
ne po enajstih dvatisočakih, 
dvaindvajsetih tisočakih in še 
nič koliko drugih slovenskih 
p la n in sk ih  posto ja n ka h . 
Transverzalo bi lahko kar 
takole definirali. Ali pa. če želi
mo biti bolj praktični: sledi 
rdeči markaciji z  belim krog
cem v sredini in številko ena 
ob strani, dokler ne čofneš v 
Jadransko morje!

Za Močnega Leoparda (Fa- 
bia Valentija) in Svojeglavega 
Kondorja (Iva Keržeta), slo
venska tržaška skavta letnika 
'76, pa slovenska planinska 
transverzala pom eni nekaj 
čisto drugega. Recimo, da so 
bile do 10. avgusta 1995 to le 
neke stratosferične sanje. Od 
tistega dne naprej pa jim a je  
transverza la  po  m eni la
vztrajanje in potenje, dež in 
mraz, sonce in veter, tišino in 
kričanje, kreganje in smejanje, 
molitev m preklinjanje vse do 
2. septembra, to se pravi do

onega odre 
šilnega skoka 
v morje pred  
ankaranskim  
kam pingom .
Tu ju  je  tudi 
dočakala hip- 
h i p  - h u - 
r a j  e v s k o 
razpoložena  
truma sester 
in bra tov  
skavtov, da bi 
jim a čestitala 
ob najbolj jugozahodnem žigu 
Slovenije.

Štiriindvajset dni po osem 
do enajst ur hoje dnevno - to 
j e  transverzala. Planinski po 
dvig in pol, ki ga udeleženca 
priporočata le tistim, kate
rim je  mestni beton že zlezel 
po d  kožo. Večtedenska hoja 
med apnencem, macesni in 
viharji jih  bo morda malce 
streznila.

Sanje dveh skavtov so se to
rej uresničile... utelesile so se 
v trde podplate, v žulje in 
otrdevajoče mišice. Vendar so 
to bile sanje, ki sta jih  pred  
njima dvema že sanjala in

Skavt-transverzalec poglablja prijateljski odnos 
sprebivalcigora

uresničila dva druga zamejska 
skavta, Vztrajni Bober (Mitja 
Ozbič) in Vztrajni Galeb (Mar
tin Sosič). Brez njunega pio
nirskega TRANSKA VT-a '89 bi 
verjetno ne bilo niti letošnjega 
TRANSKA VT-a '95. No, tako se 
množi število »transverzalcev« 
v vrstah naših skavtov. Dve 
novi znački sta zablesteli pod  
njihovim jamborom. Dve častni 
znački, ki bosta spominjali 
M očnega L eoparda in 
Svojeglavega Kondorja, kako 
sta  se  m ogla vzajem no  
prenašati dolgih 24 dni in se 
ob tem celo smejati.

Ivo Kerže
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K A T O L I Š K A  K N J I G A R N A
Vljudno Vas vabimo v razstavne prosto re naše knjigarne 

na odprtje prve razstave v letošnji sezoni, 
v petek, 29. septem bra, ob 18. uri.
Svoja dela bo razstavljal slikar

Krištof ZUPET
Umetnika bosta prestavila Branko Melink in Joško Vetrih. 

Razstava bo odprta do 28. oktobra.

GLASBENA SOLA  
NOVA GORICA

SC G V EM IL  
KOMEL - GORICA

KULTURNI DOM  
NOVA GORICA

Miran DEVETAK
klavir

Program : Robert SCHUMANN: Fantazija op. 17
PAGANINI-LISZT: Etuda št. 2 
Franz LISZT: Sonetto del Petrarca 104 
Gabriel FAURE: Barkarola št. 5, op. 66 
Claude DEBUSSY: L'isle joyeuse 

GRAD DOBROV O, petek, 29. septembra 1995, ob 20. uri.

Izjava Sindikata slovenske šole
Odbor Sindikata slovenske šole - 

tajništvo Gorica je  na zadnji seji 
razpravljal o stanju na srednji šoli I. 
T rinko, ki se je  ob začetku letošnjega 
šolskega leta preselila v prostore 
šole Fumagalli v ulici Cappella.

Ta lokacija pa je  povsem nepri
merna bodisi zaradi prostorske stiske 
na šoli sami bodisi zaradi oddaljeno
sti ravnateljstva in tajništva, ki sta 
nameščena v prostorih šole Max 
Fabiani na trgu M edaglie d'oro.

Odbor bo zato pismeno zahteval 
od župana, naj čimprej poskrbi, da se 
izprazni poslopje v ulici Marconi, ki 
je  še vedno namenjeno šolski upora
bi, v katerem pa so nameščeni m es
tni redarji, in naj se vanj vseli šola 
Trinko. Odbor SSŠ obenem poziva 
predstavnike staršev na šoli Trinko,

M estno konzulto in druge politične 
komponente, naj podprejo to zahte
vo.

N a isti seji se je  razpravljalo o 
preklicu sindikalnega dopusta, o 
šolskih Izvestjih 1985-95, o imeno
vanju rednih suplentov, o »Carta dei 
servizi« (listina o šolskih storitvah) 
in PEI (vzgojni načrt zavoda), o 
slovenski sekciji ITI. Sindikalni so
delavec iz Nove Gorice prof. D. 
Štekar je  poročal zbranim o poteku 
letošnjega poletnega seminarja v 
Postojni, ki se ga je  udeležilo 12 
šolnikov iz Gorice, 26 iz Trsta in 1 
iz Benečije. Slovensko ministrstvo 
za k u ltu ro  in šp o rt n am erav a  
omenjeni seminar prirediti priho
dnje leto na slovenskem Koroškem.

(si)

Novi zvonovi v Vrtojbi
I 'rtojbenska župnija j e  v nedeljo, ker j e  po  deževnih dneh Bog posla l

1 7. septem bra, doživela resnično  
žu p n ijsko  slavje. Š k o f  P irih  j e  
nam reč posvetiI tri nove zvonove. 
Svečanost se j e  začela ob 15. uri s 
som aševanjem  škofa in kakih 25 
duhovnikov. Cerkev so verniki na
po ln ili do zadnjega kotička in m no
g i so še ostali zunaj. M ed mašo so 
sodelovali laični bralci in molilci, 
na koru j e  p e l dom ači cerkveni 
pevski zbor; g. ško fje  imel nagovor, 
v katerem j e  spom nil na številne  
dobrotnike, ki so prispevali za nove 
zvonove, in priporočil tudi vipa
vsko  sem en išče , k i ga  h o če jo  
razširiti. O menil j e  tudi domačega  
župnika Antona Gleščiča, ki j e  bil 
duša nedeljskega slavja. Na vozičku 
j e  som aševa l tudi boln i župn ik  
AlojzVetrih. Po maši j e  p red  ce
rkvijo sledil blagoslov zvonov, dela 
tvrdke D e Poli. Ljudje so napolnili 
velik prostor p red  cerkvijo in ves 
obredje potekal nemoteno tudi zato,

lep septembrski popoldan. M ed bla
goslovom  so podelili priznanja šte
vilnim zaslužnim  osebam v župniji; 
preje l jo  je  tudi županu iz Medee, s 
katero j e  Vrtojba pobratena. Člo
vek j e  imel vtis, da so novi zvonovi 
združili v skupnem veselju vso vas, 
saj so po  končanem obredu še dolgo 
ostali p red  cerkvijo v veselem raz
govoru.

K.H.

GLASBENA
MATICA
GORICA

p r ire ja  teča j za

ja zz
J glasbo

Vpis in informacije na tajništvu šole 
v ul. dela Croce 3 od ponedeljka do 
petka od 14. do 17. ure (tel. 531508)

Zbor Štandrež v Nabrežini
O b ce lo le tn em  
praznovaju 200- 
letnice cerkve sv. 
Roka bo pel v ne
deljo, 24. 9., ob 9. 
uri v župni jski cer
kvi v Nabrežini pri 
maši zbor Stan- 
drež pod vodstvom  
Tiziane Zavadlav 
in v spreml javi Sil
vana Zavadlava.

Dvojezične 
table in mazači

Tržaška občinska uprava je  končno 
namestila dvojezične table ob vsto
pu v nekatera naselja in vasi in v 
nekem smislu priznala dvojezično 
področje na svojem teritoriju. Ve
liko zaslug za ta uspeh imata sveto
valca Slovenske skupnosti M očnik 
in B erd o n , ki sta  b ila  za rad i 
»političnega ravnotežja« postavljena 
ob bok drugih, ki nimajo nobene 
zasluge. To je  stara pesem, ki po
trjuje, da ne bomo nikoli vsi enako
vredni v očeh medijev.

Obenem pa velja še opozoriti na 
drug pojav. Prav v dneh, ko je  občina 
postavljala dvojezične tabie, so bili 
spet na delu fašistični mazači.

Kvatmica v Mirnu
Kvatrnica na Mirenskem Gradu se 

bo obhajala na kvatrno nedeljo, 24. 
septembra, takole: v soboto bo ob 
20. uh romanje župnije Opatje selo s 
sv. mašo; po maši procesija.

V nedeljo pr\’a sveta maša ob 7. 
uri, ob 10. za mirensko župnijo. 
Maševal bo mirenski župnik, pel pa 
mirenski cerkveni pevski zbor. Po
poldne ob 15.30 pete litanije Matere 
božje, ob 16. uri sv. maša, ki jo  bo 
daroval zlatomašnik Lojze Gril, go
voril pa bo lazarist Jurij Devetak, ki 
se je  pred kratkim vrnil iz Beograda.

Relikvij e sv. 
Antona v Trstu

V sklopu prazno
vanj ob 800-letnici 
rojstva sv. Antona Pa- 
dovanskega bodo tudi 
v Trst pirspele zname
nite svetnikove re
likvije, ki so bile izde
lane ob odprtju njego
vega groba 1. 1981.

Prva postaja relikvij 
bo v cerkvi sv. Antona Starega v četr
tek, 28. septembra.

V petek, 29. septembra, pa bodo 
v cerkvi sv. Antona Novega. Tu bo 
ob 11. uri slovenska sv. maša, h 
kateri so vabljeni vsi slovenskiver- 
niki tržaške škofije. Slovesno mašo 
bo vodil škofov vikar msgr. Franc 
Vončina in z njim bi po možnosti 
somaševali vsi slovenski duhovniki 
(s sabo naj prinesejo albo ali belo 
štolo). Poleg ljudskega petja bo pri 
maši še nastop združenih pevskih 
zborov. V ta namen bodo pevske 
vaje v torek, 26. septembra, ob 20. 
uri v M arijinem domu v Trstu v ul. 
Risorta 3.

Za Slovensko pastoralno središče 
Marij Gerdol

O bv e stila
❖KVATRNICA NA MIRENSKEM  
GRADU bo v nedeljo, 24. septembra. 
V soboto zvečer bo maša s procesijo, 
v nedeljo bodo maše dopoldne, skle
pna pa ob 16. uri.
❖ ZVEZA CERKVENIH PEVSKIH 
ZBOROV iz Trsta se vkjučuje v praz
novanje 30-letnice uvedbe 
slovenščine v bogoslužje. V ta na
men bo v nedeljo, 24. t.m., pri sv. 
maši v Rojanu, ki oddaja tržaška ra
dijska postaja, pel mešani zbor 
udeležencev letošnjega pevsekga 
tečaja v Dobrni. Petej bo spremljal 
organist prof. Hubert Bergant.
❖ REPENTABOR. Glasbeni popol
dnevi stare in sodobne glasbe v Re- 
pentabrski cerkvi: 24.91995 - Gla
sba iz časa koncila v Trentu; 
1.10.1995 - Italijanske violinske šole 
v 17 stoletju. Pričetek ob 18. uri. 
❖MONTUCA. V nedeljo, 1. oktobra, 
bo o 16.30 v cerkvi na Montuci or
gelski in vokalni koncert. Nastopila 
bosta organist Andrej Pegan in basist 
Aldo Žerjal. Na sporedu bodo Fre- 
scobaldi, Vivaldi, Bach, Mokranjac, 
Trošt in Schubert.
❖ SLOV. VINCECIJEVA KONFE
RENCA in KLUB PRIJATELJSTVA
bosta začela novo delovno leto v to
rek, 3. oktobra, ob 16. uri s sv. mašo 
v čast sv. Vincenca pri šolskih se
strah pri Sv. Ivanu v Trstu, ul. delle 
Doccie 34. Sledila bosta razgovor o 
načrtih in družabnost. Toplo vabljeni 
člani^ sodelavci in prijatelji! 
❖INŠTITUT ZA VERSKE VEDE 
tržaške škofije bo pričel svojo 
didaktično dejavnost 4. oktobra. Za 
informacije se lahko obrnete na ško
fijsko bogoslovje v ul. Besenghi 16, 
tel. 040/300847 ali na škofijske ura
de v ul. Cavana 16, tel. 300730.
❖ KLUB PRIJATELJSTVA vabi v 
soboto. 7. oktobra, na izlet na izred
no zanimivo razgledno točko ZA- 
PLAZ na Dolenjskem, kjer je tudi 
ogleda vredna božjepotna cerkev, v 
ČATEŽ, ter na KUREŠČEK ob Lju
bljanskem barju. Pohitite z vpiso
vanjem, ki bo do 3. oktobra v trgovini 
Fortunato v Trstu, ul. Paganini 2. Tam 
dobite tudi navodila.
❖ SLOMŠKOV DOM v Bazovici in 
ŽUPNIJA SV. JOŽEFAv Ricman jih 
se pripravljata na ogled krajev, kjer 
je živel in umrl naš veliki Slovenec 
A.M. Slomšek. Sv. oče ga bo progla
sil za blaženega prihodnje leto v 
Mariboru. Ker bo takrat ogromno l judi 
potovalo v Maribor, smo si hoteli 
zagotoviti prevoz, hrano in prenoči
šče. Zato bomo v Mariboru v najbolj
šem hotelu (Orel) imeli hrano in pre
nočišče. Cena: 180.000 lir (dva dne
va). Prijavite se čimprej, da si lahko 
zagotovimo hotel Orel. Kličite v Ba
zovico, tel. 226117; v Ricmanje, tel. 
281276. Na račun vsaj 100.000 lir.

D a r o v i

■J" O b izgubi naše d rage

Gizele TOMŠIČ vd. KOSIČ
se iskreno zahvaljujemo vsem, ki so z nami sočustvovali. Posebna 
zahvala naj gre g. župniku Viljemu Žerjalu, msgr. dr. F. Močniku, g. 
V. Makucu, g. K. Bolčini, moškemu in mešanemu zboru za občuteno 
petje, dirigentu Z. Klanjščku, darovalcem cvetja in vsem, ki so darovali 
v dobre namene, ter prav vsem, ki so jo  pospremili na zandji poti.

Pevma, Gorica, Rupa
Svojci

4-  ZAHVALA
' V častitljivi starosti prek 101. leta je mirno zaspala v Gospodu 

naša draga teta

Štefanija SEDMAK vd. SULČIČ
ki smo jo v torek, 19. septembra, položili k večnemu počitku v družinski 
grob na domačem pokopališču. Ko naznanjamo žalostno vest, se obenem 
zahvaljujemo vsem, ki so ji v zadnjih mesecih življenja stali ob strani, ji 
stregli in kakorkoli lajšali trpljenje.

Prav tako gre naša zahvala vsem trem gosodom duhovnikom za 
sv. mašo in žalni obred ter vsem vaščanom, ki so jo pospremili na zadnji 
poti, ji darovali cvetje in zanjo molili.
Sv. Križ, 21. septembra 1995 Nečaki

Za cerkev v Števerjanu: namesto 
cvetja na grob pok. Vikotrij i Radetič 
druž. M iklus 35.000; v spomin na 
brata oz. svaka Viktorija Cigliča 
1 00 .000 ; N .N  100 .000 ; N .N  
100 .000 ; N .N . 2 0 .0 0 0 ; novo- 
porečenca M. Corsi n C. M amssi
300.000 lir.

Za cerkev na Jazbinah : namesto 
cvetja na grob pok. Ladotu Colji 
sekcija SSk Števerjan 50.000 lir.

Za cerkev v Gabrjah: Angela 
Malič Klede 20.000; NN. 20.000.

Za Sv. goro: Š.A. 500.000 lir.
Za Zavod sv. Družine: druž. So

ban 200.000 lir.
Za misijon p. Kosa:Stefano Ma- 

russi 10.000 lir.
V spomin na Livijo Kocijančič 

darujejo domači 200.000 za Marijin 
dom, 200.000 za pevski zbor in
100.000 za cerkev pri Sv. Ivanu v 
Trstu.

♦ Pokrajinsko vodstvo SSk izraža 
članu M ilkotu in svojcem najgloblje 
sožalje ob izgubi dragega brata.
♦ Sovodenjska sekcija SSk izraža 
iskreno sožalje Emilu Vižininu ob 
izgubi dragega brata Darkota.
♦ SK PD  M. F ile j in O d er 90 
sočustvujeta z družinami Kosič ob 
izgubi mame in babice.

Štetje let
Judje štejejo  leta od  stvarjenja  

sveta; letos j e  zanje leto 575. M u
slim ani štejejo  leta od bega M oha
meda iz M eke v Medino; letos 1415. 
K ristjani štejem o leta od K ristuso
vega rojstva; letos 1995.

Rim ljani so šteli leta »ab Urbe 
condita«, od ustanovitve Rima; 
Grki so šteli leta po  olimpijadah.

Pri prerokih  v stari zavezi pa  j e  
štetje let različno. N ekateri so šteli 
leta po  vladanju kraljev  v Jeruza
lemu, drugi po  vladanju kraljev v 
Babiloniji ali v Ninivah.

Sodelavce in dopisnikepro- 
simo, naj pošiljajo članke 
najkasneje do ponedeljka 
zvečer, obvestila pa do 
torka opoldne.

Uredništvo

KATOLIŠKI GLAS 

Tednik

L is t je  nastal po združitvi goriškega tednika 
»Slovenski P rim orec« in tržaškega »Teden«. 
Prva številka »K atoliškega g lasa«  je  izšla 

2. februarja  1949 
R egistriran  na gorišketn  sodišču  pod št. 5 

dne 28 .01.1949 
O dgovorni urednik:

A ndrej B ratuž 
Izdaja: Z adruga G oriška M ohorjeva 

Ri va Piazzutta 18 - G orizia - P. 1.00480890318 
Tiska: T iskarna Budin 

R iva P iazzutta 18 - G orizia

Letna naročnina v lirah:
Ita lija  55 .000
Slovenija 55 .000
inozem stvo 80 .000
zračna pošta 100.000

O glasi in osm rtnice: 1 m odulo  (5 cm  višine 
v enem  s to lp cu ) 45.000 l i r+ 19% IVA. M ožne 
so sestave z  več enako velikim i m oduli, ne pa 

vm esne m ere.

Č lan:
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